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úvodník, tiráž
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři, 
vážení příznivci města 
Moravské Budějovice!

Při pohledu do kalendáře zjišťuji, jak neuvě-
řitelně letí čas. Pro mě osobně je to již sedmý 
měsíc ve funkci starosty Moravských Budějovic, 
ve funkci zcela nové a nesmírně zajímavé. Jako 
všechny začátky, tak i začátek „starostování“ 
nebyl lehký. Rozsah zodpovědnosti a činnos-
ti městského úřadu je velký a člověk se musí 
hodně, opravdu hodně učit. Prakticky denně se 
setkávám s něčím novým, co je třeba nějakým 
způsobem zpracovat, řešit. Proto bych chtěl touto cestou podě-
kovat všem zaměstnancům MěÚ, novým radním a zastupitelům 
a vám občanům za vstřícnost, pomoc a spolupráci při orientaci 
v záležitostech týkajících se chodu města. Zároveň děkuji ve-
dení polikliniky, lékařům, podnikatelům, jednatelům, středním 
školám, spolkům – zkrátka vám všem (hrozně nerad bych na ně-
koho zapomněl), kteří jste se zapojili do chodu města. Děkuji 
za vaši činnost a akce, kterými obohacujete kulturní, společen-
ský a sportovní život ve městě. Jsem mile potěšen tím, že celé 
nové zastupitelstvo má chuť táhnout za jeden provaz a spolupra-
covat na rozvoji Moravských Budějovic jako tým. 

Zastupitelé společnými silami sestavili seznam investičních 
akcí, na kterých pracujeme. A jaké akce město v současné době 
realizuje? Probíhá odstraňování nedodělků, které vznikly při 
přejímce stavby rekonstrukce lokality náměstí Svobody. Jednou 
z největších investičních akcí je rekonstrukce ZŠ Havlíčkova, 
která má poměrně velké problémy, ať už s bazénem, tak i s od-
pady apod. V letošním roce zde byla zahájena kompletní opra-
va bazénu. Kromě té dojde také k rekonstrukci elektroinstalace 
celého objektu, dokončována je modernizace dvou tělocvičen. 
Ve fázi projektové přípravy je v současné době oprava sociál-
ního zařízení. I když některé práce na těchto akcích budou pro-
bíhat v období letních prázdnin, jejich realizace probíhá již nyní, 
a to za běžné školní výuky. V objektu ZUŠ se chystáme provést 
opravu schodů. Byla dokončena nová naučná stezka s devíti 
zastaveními, která prochází územím městské památkové zóny 
a jejího ochranného pásma. 

Bez projektové přípravy bychom ale nic nezrealizovali, proto 
zároveň probíhá jejich příprava. Chceme opravit fasádu smu-
teční síně, provést úpravu nádvoří MKS Beseda. Kulturní dům 
ve Vesci čekají vnitřní úpravy. Na ulici Fibichova bude vybudo-
ván nový chodník, a to od kruhového objezdu až k tzv. „myší 
díře“. Zároveň zde bude doplněno i nové veřejné osvětlení. Stá-
vající fasáda Masných krámů trpící vlhkostními problémy se do-
čká obnovy s fi nanční podporou z Ministerstva kultury ČR. Mož-
ná zároveň zvládneme i obnovu omítek vstupní brány do parku 
mezi zámkem a budovou spořitelny. 

Pokud bych tady měl zmínit všechny akce, které je potřeba 
řešit, byl by tento úvodník neúměrně dlouhý. Vše samozřej-

mě závisí na fi nančních možnostech města 
a na vypsaných dotačních titulech, ze kte-
rých by se možná daly některé z uvedených 
a do budoucna zamýšlených projektů alespoň 
částečně fi nancovat. 

Jak vidíte, práce nás v tomto roce, ale 
i v těch příštích, čeká víc než dost. A já pev-
ně věřím, že velká většina našich plánů pro 
tento rok dospěje k zdárnému cíli a budou 
ku prospěchu našeho města. Ale nejsou to 
samozřejmě jenom plány investiční. Když se 
ohlédnu na těch pár měsíců zpět, musím kon-
statovat, že byly plné zajímavých akcí, setká-
ní, na nichž jsme se potkali a společně si je 

užili. Navštívil jsem různá jednání. Seznámil se s novými lidmi.  
Velmi aktivně se rozběhla práce našich komisí. 

Máme tu duben, pro který je typické takzvané aprílové počasí, 
tedy takové, které se znenadání může úplně změnit. Jestlipak 
jste se na prvního dubna zasmáli a pobavili někoho aprílem?  

Nezapomeňme ale, že jsou před námi Velikonoce, jedny z nej-
větších křesťanských svátků v roce, dokonce významnější než 
Vánoce. Křesťané očekávají vzkříšení Ježíše Krista. Také to jsou 
svátky probouzející se přírody a rozkvétajících se luk. Pokud se 
vám podaří přivstat, můžete už slyšet krásné ptačí koncerty. 
Strašně moc rád vzpomínám na babičku, která o Velikonocích 
dodržovala různé zvyky a tradice. Na Velký pátek jsme drželi 
půst. Víte například, proč by se v pátek nemělo dělat cokoliv 
s hlínou? Na Velký pátek byl podle křesťanských tradic ukřižo-
ván Ježíš Kristus. Je to den, kdy by se mělo truchlit za jeho smrt 
a ctít matku zemi a vyjádřit jí tak svoji pokoru. Je to ale i den, kdy 
se také otevírají poklady země. 

Babička si vždy sepsala na lísteček seznam, co je potřeba, 
aby mohla upéct beránka, nabarvit vajíčka, udělat velikonoční 
nádivku... Na Zelený čtvrtek upekla jidášky a vždy jsme měli 
něco zeleného. Když ne špenát, tak třeba i rašící kopřivy. Teď už 
to mohu prozradit, ty mi moc nechutnaly.  Na beránka měla ba-
bička krásnou keramickou formu. Recept znala z hlavy, ale vždy 
vytáhla starý ušmudlaný sešit s recepty, ve kterém bylo mno-
ho zežloutlých lístečků s různými zaručeně výbornými recepty. 
Některé jsem jí dokonce přepisoval i já.  Sháněli jsme kopřivy 
do nádivky, nakonec jsme jich vždy pár objevili u ní na zahra-
dě. Hotový poklad, babička i ty kopřivy. Nádivka se jí vždycky 
povedla a byla výborná. Beránek taky dopadl dobře, jedli jsme 
ho ke snídani a svačinám, dokud nedošel. Děda mě naučil plést 
pomlázku. Ovšem barvení vajíček za mé asistence byl někdy 
učiněný horor. Babička používala ozkoušenou variantu, vajíčka 
barvená cibulovými slupkami a malými lístečky. Dnes se ve vět-
šině domácností barví vajíčka klasickým potravinářským barvi-
vem. Není to škoda?

Radostné a požehnané Velikonoce, a ať je váš důvod k oslavě 
a radosti jakýkoliv, využijte ho a radujte se. 

S úctou 
Martin Ferdan, starosta
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město informuje

O tom, že jednání moravskobu-
dějovického městského zastupitel-
stva může proběhnout bez větších 
průtahů, v relativním poklidu, bez 
kontroverzních momentů, obsáhlé 
a mnohdy nikam nevedoucí disku-
se či slovních útoků, se bylo mož-
né přesvědčit v pondělí 13. března 
na třetím zasedání nejvyššího or-
gánu města. Když ho ve velké za-
sedací místnosti radnice pár minut 
po 16. hodině starosta Martin Fer-
dan (Bud.) zahajoval, konstatoval 
přítomnost šestnácti zastupitelů 
s tím, že pro nemoc jsou omluveni 
Eva Šafránková (Bud.), Petr Stejskal 
(ŽM), Vlastimil Bařinka a Vladimír 
Čábel (oba SOMB), přičemž předem 
oznámil svůj pozdější příchod To-
máš Veverka (ZLB).

Po úvodních formalitách spojených se 
schválením navrženého programu a urče-
ním zapisovatelky a ověřovatelů zápisu, 
přišel na řadu bod týkající se schvalování 
nového Jednacího řádu, který mimo jiné 
nepočítá s návrhovou komisí. S předlože-
ným návrhem vyjádřili kromě Anny Proko-
pové (KDU-ČSL) souhlas všichni ostatní 

Březnová schůze zastupitelstva měla vcelku hladký průběh

zastupitelé. Poté se řízení schůze (na zá-
kladě koaliční dohody) ujal místostarosta 
Jan Švaříček (ZLB), pod jehož vedením 
schůze plynula neuvěřitelně rychle, když 
následujících sedmadvacet bodů (včetně 
diskuse!) zastupitelé zvládli během nece-
lých dvou hodin. Tentokrát se totiž vyvaro-
vali obvyklých dlouhých debat a všichni se 
snažili jednat konstruktivně. Drtivá většina 

bodů tak prošla schvalovací proce-
durou bez problémů ve znění navrže-
ném radou hlasy všech přítomných, 
nebo téměř jednomyslně. K výjim-
kám potvrzujícím toto pravidlo patřily 
například body týkající se prominutí 
smluvních sankcí a pokut či záměru 
prodeje pozemků ve Vesci, kdy se 
s návrhy rady ztotožnilo jedenáct, re-
spektive třináct zastupitelů.

Ani v závěrečné diskusi se nikdo 
z přítomných nesnažil narušit věcný 
průběh jednání nějakými slovními 
exhibicemi. Debatovalo se o mož-
nostech obnovit jednání se společ-
ností Lidl, výkupu pozemků v prů-
myslové zóně, budování přechodů 
v ul. Janáčkova, úpravách v zámec-
kém parku či o turistickém vyznače-

ní trasy k židovskému hřbitovu.
V úplném závěru třetí schůze městské-

ho zastupitelstva se slova ujal starosta 
Martin Ferdan. Všem přítomným podě-
koval za vstřícnost a ochotu pracovat 
ve prospěch Moravských Budějovic, oce-
nil konstruktivní a věcný průběh jednání 
a uvedl řadu akcí, které chce město v nej-
bližší době realizovat.     Luboš Janoušek

Březnovou schůzi zastupitelstva sice zahájil starosta Martin 
Ferdan, ale poté ji řídil po jeho levici sedící místostarosta Jan 
Švaříček.           Foto: Luboš Janoušek

vydalo Jednací řád zastupitelstva měs-
ta Moravské Budějovice; 
vzalo na vědomí výkon státní správy 
k 31. 12. 2022;
vzalo na vědomí Program prevence 
kriminality města Moravské Budějovice 
na rok 2023 – bezpečnostní analýza, 
podání žádosti o dotaci na projekt „Mo-
ravské Budějovice – Asistenti preven-
ce kriminality 2023“ v rámci Programu 
prevence kriminality MVČR na rok 2023 
ve výši 873 800 Kč se spoluúčastí měs-
ta ve výši 245 800 Kč;
přijalo nabídku Základní organizace 
Českého zahrádkářského svazu Mor. 
Budějovice ve věci bezúplatného pře-
vodu osmnácti pozemků v k.ú. Morav-
ské Budějovice a jednoho pozemku 
v k.ú. Jackov (jedná se převážně o úče-
lové cesty v zahrádkářských koloniích);
schválilo záměr prodeje části pozemků 
p.č. 495/14, p.č. 504/2 a p.č. 335/2 o vý-
měře cca 150 m2 v k.ú. Vesce předem 
určeným žadatelům;
neschválilo prodej pozemku p.č. 
1235/10 orná půda o výměře 5 344 m2 
v k.ú. Mor. Budějovice (ul. Partyzánská) 
předem určenému žadateli;
schválilo prodej pozemku p.č. 2195/2 
zahrada o výměře 510 m2 v k.ú. Morav-
ské Budějovice vítězi výběrového řízení 
za konečnou cenu 295 728 Kč;
schválilo výkup pozemku p.č. 4194/2 
ostatní plocha ostatní komunikace 
o výměře 50 m2 v k.ú. Mor. Budějovice 
(ul. Partyzánská) za cenu 350 Kč/m2 
s podmínkou, že tento pozemek bude 

v době uzavření kupní smlouvy prost 
jakéhokoliv omezení vlastnického prá-
va – město má záměr na pozemku vy-
budovat přístupovou komunikaci k vý-
robní lokalitě;
schválilo smlouvu o postoupení smlou-
vy uzavřené dle ust. § 1895 a násl. zák. 
č. 89/2012 Sb., občanský zákoník mezi 
obchodní společností STABO MB s.r.o. 
(jako stranou postoupenou), Sportov-
ním klubem Moravské Budějovice, z. s. 
(jako postupitelem) a městem Morav-
ské Budějovice (jako postupníkem) – 
týká se projektové dokumentace k vy-
budování fotbalových kabin a možnosti 
zažádání o dotaci;
schválilo smlouvu o poskytnutí dotace 
z rozpočtu města ve výši 180 000 Kč ob-
chodní společnosti COOP družstvo HB 
Praha na provoz prodejny ve Vesci;
schválilo poskytnutí dotace ve výši 
70 000 Kč pro Sportovní klub JeMo-
Bu k zajištění dopravy mládežnických 
družstev na soutěžní utkání a dotace 
100 000 Kč pro Sportovní klub Morav-
ské Budějovice k zajištění fungování 
klubu fotbalového oddílu do doby roz-
hodnutí o poskytnutí fi nančních pro-
středků z FAOM;
1) v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 písm. 
n) zákona o obcích stanovilo měsíční 
odměny za výkon jednotlivých funkcí 
neuvolněných členů zastupitelstva tak-
to: člen rady 9 556 Kč, předseda výbo-
ru nebo komise 4 777 Kč, člen výboru 
nebo komise 3 981 Kč, člen zastupitel-
stva bez dalších funkcí 2 388 Kč;

2) v souladu s § 74 odst. 3 a § 84 odst. 
2 písm. n) zákona o obcích stanovilo, že 
při souběhu výkonu funkcí (člena rady, 
předsedy výboru nebo komise, člena 
výboru nebo komise) se odměna neu-
volněnému členovi zastupitelstva měs-
ta poskytne jako součet měsíčních od-
měn stanovených pro jednotlivé funkce 
ve výši uvedené v bodě 1);
v souladu s § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 
písm. n) zákona o obcích stanovilo, že 
měsíční odměna za výkon funkce neu-
volněného člena zastupitelstva města 
se poskytuje ode dne složení slibu, při-
čemž měsíční odměna ve výši dle bodu 
1) se poskytne od 1. 4. 2023;
4) v souladu s § 72 odst. 2 a § 84 odst. 
2 písm. n) zákona o obcích stanovilo, že 
měsíční odměny za výkon funkcí neu-
volněných členů zastupitelstva města 
(člena rady, předsedy výboru nebo 
komise, člena výboru nebo komise) 
se budou poskytovat ode dne zvolení 
do těchto funkcí;
5) v souladu s § 71 odst. 3 zákona 
o obcích stanovilo, že neuvolněnému 
členovi zastupitelstva města, který je 
podnikající fyzickou osobou nebo oso-
bou provozující jinou samostatnou vý-
dělečnou činnost, patří náhrada ušlého 
výdělku v souvislosti s výkonem funkce 
paušální částkou ve výši 450 Kč za ho-
dinu a nejvýše v souhrnu do částky 
4 500 Kč za kalendářní měsíc;
6) v souladu s § 80 zákona o obcích 
stanovilo, že uvolnění členové zastupi-
telstva města obdrží plnění za stejných 
podmínek a ve stejných výších, 

Z jednání a usnesení zastupitelstva města Moravské Budějovice
Zastupitelstvo města na svém 3. zasedání v pondělí 13. března mj.: 
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Z jednání a usnesení rady města Moravské Budějovice

Podpořil Kraj Vysočina 
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která lze z peněžního fondu nebo 
z rozpočtu města poskytnout zaměst-
nancům města (příspěvek na stravová-
ní, příspěvek na podporu zdravotních, 
kulturních a sportovních aktivit a pří-
spěvek na rekreaci);
7) v souladu s § 80 zákona o obcích 
stanovilo, že neuvolnění členové za-
stupitelstva – oddávající obdrží plnění 
z rozpočtu města na úhradu zvýšených 
nákladů na úpravu zevnějšku ve výši: 
za první svatbu za jeden den 450 Kč, 

za každou další svatbu ve stejném dni 
350 Kč;
8) v souladu s § 84 odst. 2 písm. v) 
zákona o obcích stanovilo, že odmě-
ny za výkon funkcí členů výborů nebo 
komisí fyzickými osobami, které nejsou 
členy zastupitelstva města, se poskyt-
nou ve výši 1 000 Kč za účast při jed-
nání výborů nebo komisí, při neúčasti 
na jednání se odměna neposkytuje; 
odměna se neposkytne fyzické osobě, 
která je do výboru nebo komise jmeno-

vána na základě doporučení zaměstna-
vatele města Mor. Budějovice; odměny 
za výkon funkcí se budou poskytovat 
ode dne zvolení do těchto funkcí;
vzalo na vědomí zprávu Policie ČR ob-
vodní oddělení Mor. Budějovice o sta-
vu bezpečnosti a veřejného pořádku 
v územní působnosti města Moravské 
Budějovice a integrovaných obcí za ob-
dobí roku 2022 a zprávu o činnosti 
městské policie za rok 2022.

schválila smlouvy o nájmu prostor slou-
žících k podnikání v č.p. 123 na ul. 1. 
máje (bývalé lázně) – fi rmě MIKO Offi ce 
s.r.o. (kancelářská činnost), Moravské-
mu rybářskému svazu, z. s. pobočný 
spolek Moravské Budějovice (kancelář 
spolku), Ing. R. Smolovi, Lukov (tera-
peutická místnost pro klienty), Mgr. M. 
Martiškové, Brno (advokátní kancelář);
schválila opakovaně vyhlásit výběrové 
řízení na pronájem nebytového prosto-
ru v domě čp. 30 a 31 v budově radnice 
za účelem pojišťovacích služeb s mini-
mální cenou pronájmu 10 000 Kč/m2/rok 
včetně DPH;
schválila ukončení nájemní smlouvy 
uzavřené s MAME Moravské Budějovi-
ce, s.r.o. o poskytování služeb v oblasti 
připojení k síti Internet prostřednictvím 
bezdrátové sítě společnosti MAME 
Moravské Budějovice, s.r.o, dohodou 

ke dni 31. 5. 2023 z důvodu ukončení 
všech přístupových vysílacích bodů 
v obci Vranín;
schválila zveřejnit záměr prodeje části 
pozemků p.č. 495/14, p.č. 504/2 a p.č. 
335/2 o výměře cca 150 m2 v k.ú. Vesce 
předem určeným žadatelům;
schválila předloženou Příkazní smlou-
vu na výkon funkce Autorského dozo-
ru na stavbě „Rekonstrukce elektro-
instalace ZŠ Havlíčkova“, uzavíranou 
s Ing. Z. Pecinou, Beranovec; 
souhlasila s předáním vybraných pří-
padů dlužníků soudnímu exekutorovi 
JUDr. Ivaně Kozákové; 
vzala na vědomí podání žádosti Zá-
kladní umělecké školy Mor. Budějovice 
o fi nanční podporu od Kraje Vysočina 
na činnost příspěvkové organizace 
ve výši 36 500 Kč a zároveň schválila 
přijetí daru;

Rada města na své 10. schůzi dne 28. února 2023 mj.: schválila Pravidla pro poskytování fi -
nanční podpory celoročních sportov-
ních a volnočasových aktivit a Pravidla 
pro poskytování fi nanční podpory jed-
norázových akcí obyvatel města (Fond 
aktivity obyvatel města); žádosti o do-
taci na celoroční sportovní a volnoča-
sové aktivity pro rok 2023 se podávají 
do konce března roku 2023;
schválila zřízení pěti pracovních míst 
v rámci veřejně prospěšných prací 
na dobu od 1. 4. 2023 do 30. 11. 2023 
na pracovní pozici „uklízeč veřejných 
prostranství“ a schválila podání žádosti 
o příspěvek na vytvoření pracovní příle-
žitosti v rámci veřejně prospěšných prací 
k umístění uchazečů o zaměstnání na r. 
2023 na Úřad práce České republiky;
schválila návrh programu 3. zasedání 
zastupitelstva města. 
Marie Růžičková, odbor kanceláře 
starosty a školství

Město Moravské Budějo-
vice se i v letošním roce při-
pojilo k mezinárodní kampani 
„Vlajka pro Tibet“. Akce pro-
bíhá každý rok 10. března, 
v den výročí povstání Tibeťa-
nů proti čínské okupaci Tibe-
tu. Při povstání v roce 1959 
zemřelo více než 80 000 Ti-
beťanů, v následujících letech 
jich zemřely statisíce ve věz-
nicích, pracovních táborech 
nebo v důsledku hladomoru. 
Cílem kampaně je poukázat 

na dlouhodobé porušo-
vání lidských práv v Ti-
betu.

„Vyvěšením vlajky 
vyjadřujeme podporu 
národu, který má – stej-
ně jako my – zkušenost 
s totalitním režimem. 
Na rozdíl od nás nema-
jí Tibeťané to štěstí, že 
mohou žít ve svobodné 
zemi. Česká republika 
se ke kampani připoju-
je pravidelně od roku 

1996, kdy tibetskou vlajku vyvěsila první 
čtyři města. V letošním roce vlála v 700 
českých městech, obcích nebo krajích 
a já jsem hrdý na to, že Moravské Budějo-
vice jsou jedním z nich,“ říká místostaros-
ta Jan Švaříček.

Tibetská vlajka je jeden z nejvýrazněj-
ších symbolů, který Tibeťané používají při 
nenásilných protestech. Za její vyvěšení 
jim hrozí až několikaleté tresty vězení. 
V této době, kdy svět prožívá ukrajinsko-
-ruský konfl ikt, vyvěsit na radnici tibet-
skou vlajku je více než symbolické.

Barbora Pokorná, OKSŠ

V Moravských Budějovicích jsme opět vyvěsili vlajku Tibetu
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V roce 2024 se chystáme kompletně rekonstruovat ulici Ko-
zinova. Společnost EG.D v ní bude dávat veškerou elektřinu 
do země a Vodovody a kanalizace obnoví vodovodní řad a část 
kanalizačního potrubí. Naší prioritou je nachystat tento velký 
projekt včas a udělat maximum pro to, aby byly všechny práce 

Vítání sedmnácti nových občánků
V sobotu 4. března se konalo na MěÚ v Moravských Budě-

jovicích „Vítání občánků“. Do řad občanů našeho města bylo 
přivítáno celkem sedmnáct dětí, z toho jedenáct chlapců a šest 
děvčat. Akci tradičně organizuje oddělení matriky ve spoluprá-
ci se Základní uměleckou školou v Moravských Budějovicích. 
Nové občánky přivítal zastupitel města Zdeněk Janderka. Sou-
částí dopoledne byl jako obvykle kulturní program žáků ZUŠ. 
Děkujeme jim za jejich vystoupení. Nový občánek je zapsán 
do kroniky města, do které se podepisují i rodiče dítěte. Pro ví-
taná miminka byl připraven věcný dárek, pro rodiče kytka a pa-
mětní list. Závěrem proběhlo společné fotografování.

Marie Janoušková, matrikářka

Ke kampani „Hodina Země 2023“ 
se připojily i Mor. Budějovice

K celosvětové kampani „Hodina země 2023“ se v sobotu 25. 
března připojily také Moravské Budějovice. Mezi půl devátou a půl 
desátou večer zhaslo veřejné osvětlení a nasvícení památek.

Kampaň si klade za cíl upozornit na klimatické změny způso-
bené člověkem a problémy životního prostředí. Vznikla v roce 
2017 v australském Sydney, kdy více než 2,2 milionu domácností 
a 2 000 fi rem zhaslo na jednu hodinu světlo. Následující rok již 
vznikla masivní celosvětová kampaň na podporu Země.

„Moravské Budějovice tímto symbolickým gestem vyjadřují 
podporu ochraně životního prostředí, klimatu a především sni-
žování spotřeby energií. Zhasnutí světel veřejného osvětlení je 
ovšem jen symbolické gesto. Snažíme se dělat i další věci, které 
jsou přínosem pro ekologii našeho města, jako např. úklid veřej-
ného prostranství v rámci projektu Čistá Vysočina, ve sběrném 
dvoře máme vybudovanou kompostárnu a aktuálně intenzivně 
řešíme alternativní zdroje elektrické energie pro naše organiza-
ce,“ uvedl starosta města Martin Ferdan. 

Barbora Pokorná, OKSŠ

Pumptrack v sousedství letního koupaliště byl doplněn o lavič-
ky, stojan na kola a odpadkový koš.        Foto: MěÚ

úsek chodníku tak, aby se pěší snadněji dostali až na cestu smě-
řující na Kosovou. Cílem projektu je zejména zvýšit bezpečnost 
chodců, kterých tam denně projde několik desítek.

Barbora Pokorná, OKSŠ

Jarní deratizace ve městě 
Moravské Budějovice

Na základě zákona č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví 
a o změně některých souvisejících předpisů, je v našem městě kaž-
doročně prováděna jarní deratizace. V letošním roce se tato akce 
koná v termínu od 27. března do 21. dubna a týká se především ka-
nalizační sítě, veřejných ploch a případně také bytových a rodinných 
domů. Upozorňujeme na to, že za rozsah skutečného provedení de-
ratizace v jednotlivých objektech a zařízeních a s tím související veš-
keré fi nanční náklady akce, zodpovídají vlastníci, příp. správci těchto 
zařízení dle řádně uzavřené a platné smlouvy, objednávky apod.

V případě požadavku na provedení deratizace v soukromých 
objektech (zejména bytové a rodinné domy), lze jednotlivé žádosti 
uplatnit na MěÚ Mor. Budějovice, odbor ŽP (Ing. Jana Škodová, DiS., 
tel. 568 408 383, 728 017 115) nebo přímo u pracovníků deratizační 
fi rmy (tel. 739 754 821).

Další podrobnosti o jarní plošné deratizaci (plán deratizace s roz-
dělením na jednotlivé ulice) jsou k nahlédnutí ve vývěsní skříni MěÚ 
Mor. Budějovice, webové a FB stránky MěÚ Mor. Budějovice, popř. 
na odboru životního prostředí MěÚ Mor. Budějovice.

Odbor životního prostředí

Lidé se velmi často dotazují vedení města na možnost vybudo-
vání chodníku na ulici Fibichova mezi kruhovým objezdem a tzv. 
„myší dírou“. Radnice nechala vypracovat projekt a na jaře se 
začne stavět. Nové plochy chodníku povedou od zmíněné „myší 
díry“ po levé straně směrem ke kruhovému objezdu a na konci 
dojde k napojení na stávající chodník na ulici Husova. Součástí 
stavby je i výstavba nového veřejného osvětlení a na komunika-
ci na ulici Fibichova (za kruhovým objezdem) bude vybudováno 
nové místo pro přecházení. To bude navazovat na další nový 

Setkání s obyvateli ulice Kozinova
sladěny. Celá ulice bude prakticky nová, a proto jsme její obyva-
tele pozvali na veřejné setkání, abychom jim celý záměr předsta-
vili a vyslechli si zároveň jejich připomínky a náměty.

Vzhledem k tomu, že se stavební normy na vybudování chod-
níků a ulic za poslední roky velmi zpřísnily, dojde zde k zásadním 
změnám. Při rekonstrukci ulice se nabízí hned několik řešení, 
ale jako nejvýhodnější se jeví vznik obytné zóny. Došlo by tu tak 
k zásadnímu zklidnění dopravy a vznikl by i dostatek prostoru 
pro parkování a zeleň. A chodníky? Ty v obytné zóně jako takové 
nejsou a chodci mohou využívat celou šíři ulice. To je asi největší 
přínos pro obyvatele. V tuto dobu zpracováváme pro celou ulici 
studii a brzy ji jejím obyvatelům představíme.

Toto setkání proběhlo poprvé a já věřím, že je tou nejlepší ces-
tou. Když budeme dělat významný projekt či kompletně rekon-
struovat třeba právě vaši ulici, sejdeme se a společně budeme 
hledat ty nejlepší možnosti pro to, aby se vám v dané lokalitě 
žilo lépe.

Jan Švaříček, místostarosta

Nový chodník pro větší bezpečnost občanů
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Nabídka pozemků 
pro vybudování zahrad

Nemáte zahradu, ale toužíte po ní? Máme pro vás ještě 
dva pozemky v lokalitě pod obchvatem směrem na Vranín 
za účelem jejího vybudování. Součástí pozemku 2195/18 je 
i stavba – chata bez č.p.

Prodejní cena pozemku č. 1 je ve výši 400 514 Kč.
Prodejní cena pozemku č. 3 je ve výši 295 728 Kč.
Případné informace k výše uvedenému naleznete na hlav-

ní webové stránce města v sekci nepřehlédněte. 

EG.D – poděkování veřejnosti
V nedávné době prováděla společnost EG.D stavební práce 

na našem zařízení v oblasti nám. Svobody a přilehlých ulicích. 
Společnost si je vědoma toho, že došlo k částečnému omezení 
pohybu osob, spojenému s realizací. Proto by ráda poděkovala 
všem občanům za jejich trpělivost.

Rovněž upozorňuje na novou službu, kterou jsou informace 
o plánovaných odstávkách elektrické energie pro jednotlivé od-
běratele. Stačí se zaregistrovat a společnost vás bude informo-
vat o dění na vašich odběrných místech.  –pok–

Městská policie stále nabízí forenzní 
značení jízdních kol zdarma

Radnice chce ve spolupráci 
s Městskou policií v Moravských 
Budějovicích účinněji bojovat pro-
ti krádežím kol. Proto i v letošním 
roce pokračuje v akci, kdy budou 
jízdní kola značena neviditelnou 
syntetickou DNA. Jedná se nejen 
o preventivní prvek, ale také o snad-
ný nástroj k dohledání odcizených 
bicyklů. Značení kol je pro zájemce 
zdarma.

Od roku 2018 bylo touto meto-
dou naší MP označeno více než 
380 kusů jízdních kol převyšujících 
hodnotu 8,8 milionů korun. Cílem 
tohoto značení je identifi kovat majetek, odradit pachatele krá-
deží, minimalizovat podvody a urychlit vrácení odcizeného kola 
jeho majiteli. Forenzní značení je odolné a stálé proti běžnému 
mytí, proti běžným chemikáliím i proti soli. Je výjimečné tím, že 
na označeném předmětu je vidět jen pod UV-světlem (není vidět 
pouhým okem) a obsahuje mikrotečky se specifi ckým kódem.

Pro bližší informace a případně domluvení termínu kontaktujte 
Městskou policii v Mor. Budějovicích: tel.: +420 725 666 156.

Petr Dohnal, vedoucí strážník

Moravskobudějovická naučná 
stezka má devět zastavení

Tato stezka začíná u nejmladší kulturní památky ve městě – 
budovy městské spořitelny (dům č.p. 2 na náměstí Míru) a kon-
čí u sokolovny (u které probíhá schvalovací proces za kulturní 

památku). Prochází územím 
městské památkové zóny 
a jejího ochranného pásma. 
Na trase je celkem devět za-
stavení, jedna zastávka je 

věnována vzácnému geologickému útvaru – pararulové vráse. 
Stezka se věnuje hlavně kulturním památkám jako je například 
zámek, kostel sv. Jiljí, ale i hradby, aj.

Každá zastávka je označena blokem z kamene s deskou s ná-
zvem místa a mapou celé trasy stezky s vyznačením jednotli-
vých zastávek a QR kódem, jehož prostřednictvím jsou zájemci 
přesměrováni na webové stránky. Zde jsou podrobné informace 
o jednotlivých zastávkách naučné stezky. Z důvodu životnosti 
jednotlivých prvků jsme místo klasických dřevěných informač-
ních tabulí zvolili kámen, který je zároveň i bezúdržbový.

Cedule vyrobila fi rma Avente s.r.o. Moravské Budějovice. 
Bloky z kamene a osazení jednotlivých kamenů zajistila fi rma 
SATES ČECHY s. r. o. Telč. Celková cena naučné stezky činí 
58 335 Kč včetně DPH, přičemž její realizaci fi nancovalo město 
s podporou Fondu Vysočiny v rámci programu „Infrastruktura 
cestovního ruchu 2022“.

Otevírá se jaro, příjemné počasí láká k procházkám. Vydejte 
se na známá místa a třeba objevíte nové informace… –osri–

Prodej stavebních pozemků v k. ú. Vranín
Město Moravské Budějovice nabízí k prodeji stavební po-

zemky v k. ú. Vranín. Jedná se o tyto pozemky určené k vý-
stavbě rodinných domů:

pozemek p. č. 1371/1 o výměře 774 m2,
pozemek p. č. 1371/2 o výměře 765 m2,
pozemek p. č. 1371/3 o výměře 838 m2.

Prodejní cena byla stanovena ve výši 640 Kč/m2.
Případné informace k výše uvedenému poskytne pracovni-

ce Odboru strategického rozvoje a investic Ing. Denisa Přibí-
ková (dpribikova@mbudejovice.cz, tel. 568 408 306).

–osri–
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Vrankové ze Želetavy potom želetavský 
starosta Radek Malý.     Luboš Janoušek

Milí spoluobčané,
pro tento rok chystáme v našem měs-

tě spoustu novinek a já vám chci některé 
z nich představit.

Na úřadě jsme založili nový odbor, který 
najdete ve čtvrtém patře radnice, konkrét-
ně za dveřmi č. 42. Je to „Odbor záhad“. 
Na starosti bude mít všechny nevysvětli-
telné jevy v našem městě a já počítám, že 
jeho pracovníci budou pořádně vytíženi. 
Prioritně musí vyřešit záhadu skladu alko-
holu radnice (Kde je klíč?), městského leti-
ště (Kde je letadlo?) či městského pivova-
ru (Kde je pivovar?). Zaměstnanci odboru 
budou pracovat i fyzicky – při nástupu 
vyfasují košťata a budou proškoleni, 
jak nejlépe zametat věci pod koberec.

Všechny nás trápí růst cen ener-
gií, a proto budeme instalovat solární 
panely na všechny městské budovy. 
A začínáme hned s č. p. 1, tedy zám-
kem. Střecha zámku má ideální sklon 
a moderní solární panely vkusně doplní 
historickou fasádu budovy. Následovat 
budou Masné krámy a střecha Besedy.

Velkým tématem je řeka Rokytka. 
Ve městě je jen několik míst, kde ji 

můžeme překonat. Chceme vám ulehčit 
pohyb po městě a na několika místech 
vytvořit přívozy mezi oběma břehy, a to 
i pro osobní, nákladní a vlakovou dopra-
vu. V rozpočtu jsme navíc uvolnili peníze 
na zpracování projektu vodního koridoru 
Dunaj–Odra–Rokytka.

Jako službu občanům přesuneme vla-
kové nádraží blíže centru, a to namísto 
městského parku.

Nezahálíme ani v mezinárodních vzta-
zích. Intenzivně hledáme partnerská 
města a nejnadějněji vypadá rakouský Ki-
tzbühel. Mají tam skvělé sjezdovky i golfo-
vá hřiště. Věříme, že u našich sousedů na-

jdeme spoustu inspirace pro naše město. 
Chystáme i lahůdku pro turisty – vyhlíd-

kovou trasu elektrovláčkem, která povede 
od hřbitova až po drůbežárny v Mexiku. 
Součástí bude i průjezd městským úřa-
dem, při kterém si cestující mohou vyřídit 
pas.

Jak jsme slíbili ve volbách, chceme více 
podporovat i naše vesnice. Momentálně 
si necháváme kalkulovat, zda bude vý-
hodnější jejich propojení s Budějovicemi 
metrem, nebo letecky.

Lidl bude! Postavíme ho v naprosto zby-
tečném a nevyužitém gymnazijním parku. 
V plánu je i další shopping park na místě 

současné sokolovny.
No a co nás trápí nejvíce, je ne-

vzhledná pararulová vrása pod kos-
telem. Ta se neesteticky vlní a dělá 
tak našemu městu jenom ostudu. Již 
jsme sehnali fi rmu, která ji narovná, 
a my budeme moct být na naše měs-
to zas hrdí. #jedemerovinu

Milí spoluobčané, přeji vám krásný 
apríl a mnoho úsměvů do vašich dní.

Jan Švaříček, 
místostarosta

Druhý měsíc letošního roku byl na gratulace bohatý
Jak známo, nejvyšší představitelé měs-

ta se osobně vydávají za občany Morav-
ských Budějovic, kteří slaví devadesáté 
a vyšší narozeniny. Podmínkou ovšem je, 
že o takovou gratulaci projeví oslavenci či 
jejich nejbližší zájem. A že o taková osobní 
blahopřání rozhodně nebývá nouze, svěd-
čí i časté informace o nich ve zpravodaji. 
Výjimkou v tomto směru nebylo ani břez-
nové vydání, kde se objevily dvě fotogra-
fi e s paní Boženou Dvořákovou, které 2. 
února pogratuloval k významným naroze-
ninám starosta Martin Ferdan. Nebyla to 
ovšem zdaleka jediná únorová gratulace…

Ve středu 15. února oslavila v myslibo-
řickém středisku Diakonie ČCE své 101. 
narozeniny paní Boleslava Achrerová. 
Mezi celou řadou gratulantů nechybě-
la ani delegace z moravskobudějovické 
radnice tvořená místostarostou Janem 
Švaříčkem a tajemnicí MěÚ Janou Špač-
kovou.

O den později – tedy ve čtvrtek 16. úno-
ra – se místostarosta Jan Švaříček vydal 
spolu s matrikářkou Marií Janouškovou 
nejprve do Domu sv. Antonína, kde své 
kulaté narozeniny slavily dvě zdejší klient-
ky: paní Ludmila Břečková a paní Marie 
Dancingerová. Poté se dvojice gratulantů 
přemístila na opačný konec města, aby 
popřáli další jubilantce Marii Tiché.

Poslední únorová oslava za účasti 
zástupců radnice se odehrála v pondě-
lí 27. tam, kde první – tedy v Domě sv. 
Antonína. Jejími hlavními protagonistkami 
byly dvě oslavenkyně – Anděla Doláková 
a Marta Vranková. Paní Dolákové coby 
občance Moravských Budějovic pogra-
tulovaly tajemnice Jana Špačková spolu 
s matrikářkou Petrou Brabencovou, paní 

Boleslava Achrerová

Ludmila Břečková

Marie Dancingerová Marie Tichá Anděla Doláková

Veledůležité sdělení místostarosty Moravských Budějovic
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Již XVI. chovatelská přehlídka trofejí zvěře ulovené v našich 
honitbách v uplynulém mysliveckém roce se uskuteční v zámec-
kých konírnách v Moravských Budějovicích ve dnech 21. až 24. 
dubna. Přehlídku zajišťuje Městský úřad Moravské Budějovice 
ve spolupráci s Okresním mysliveckým spolkem Třebíč ČMMJ, 
z.s., LČR, s. p., MKS Beseda a uživateli honiteb. Součástí akce 
budou doprovodné výstavy.

Širokou veřejnost zvláště zveme na vystoupení Lukovských 
trubačů v sobotu 22. dubna se zahájením v 10.00 hod. Součástí 
zahájení výstavy pro odbornou veřejnost 21. 4. bude tematická 

přednáška. Návštěvníci se mohou těšit i na prezentaci novinek 
z oblasti loveckého vybavení a pomůcek. Tradičně využijí akci 
k prezentaci myslivosti uživatelé honiteb a pozvaní hosté. Letoš-
ní téma je 100. výročí založení Českomoravské myslivecké jed-
noty. K vidění budou též výkresy dětí zaslané do soutěže „Toulky 
za zvěří Třebíčska“.

Školní mládež budou v pracovní dny na výstavě doprová-
zet lesní pedagogové. Výstava bude přístupna denně od 8.00 
do 16.00 hodin (poslední den 24. 4. do 12.00 hod.).

–ožp– 

Základní škola Mor. Budějovice, Havlíčkova 933
Základní škola TGM Mor. Budějovice, nám. Svobody 903
ZÁPIS DĚTÍ DO 1. ROČNÍKU ZŠ
Ředitelství obou základních škol v Moravských Budějovicích 
oznamují, 
že zápis dětí narozených od 1. 9. 2016 do 31. 8. 2017 a těch, 
které měly v minulosti odklad začátku povinné školní docház-
ky, se bude konat
v pátek 28. dubna 2023 od 14.00 do 17.00 hodin
a v sobotu 29. dubna 2023 od 9.00 do 11.00 hodin.
K zápisu se dostaví zákonný zástupce se svým dítětem. 
S sebou přinesou doklad o rodném čísle dítěte,
platný průkaz totožnosti zákonného zástupce
a vyplněnou Žádost o přijetí nebo Žádost o odklad. 

Všechny informace a formuláře najdete
na www stránkách škol. 
Těšíme se na shledanou. 

Mgr. Miloš Březina,  Mgr. Zdeněk Chroust,
ředitel ZŠ TGM   ředitel ZŠ Havlíčkova ul.

ZÁPIS DĚTÍ DO MATEŘSKÉ ŠKOLY MORAVSKÉ BUDĚJOVICE
PRO ŠKOLNÍ ROK 2023/2024
PROBĚHNE VE DNECH 2. 5.–5. 5. 2023 od 8.00 hod. do 16.00 hod.

Příjem žádostí: úterý 2. 5. 2023 MŠ Husova 485
 středa 3. 5. 2023 MŠ Šafaříkova 1306
 čtvrtek 4. 5. 2023 MŠ Fišerova 1340
 pátek 5. 5. 2023 MŠ Fišerova 1340
K zápisu se dostaví zákonný zástupce s těmito doklady:
– rodný list dítěte
– žádost o přijetí potvrzená pediatrem o řádném očkování dítěte – potvrzení o očkování není povinné v posledním roce 

předškolní docházky (tiskopis ke stažení na www.msmorbudejovice.com) nebo k vyzvednutí na všech pracovištích 
MŠ od 1. 4. 2023

– evidenční list dítěte (ke stažení na www.msmorbudejovice.com) nebo k vyzvednutí na všech pracovištích MŠ od 1. 4. 
2023

– podepsaná kritéria pro přijetí (ke stažení na www.msmorbudejovice.com) nebo k vyzvednutí na všech pracovištích 
MŠ od 1. 4. 2023

– souhlas se zpracováním osobních údajů

Zápis je v tomto roce povinný pro děti, které dovrší do 31. 8. 2023 pět let a nedochází do MŠ, která je zapsána v rejstříku škol. 
K zápisu se dostaví i děti, které začnou docházet až v průběhu školního roku. Zapsané mohou být děti, které dovrší dvou let 
do 31. 8. 2023. K zápisu se mohou dostavit i děti – cizinci. Mimořádný zápis pro příští školní rok nebude vyhlašován.
„DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ“ se letos budou konat v těchto termínech: pondělí 24. 4., úterý 25. 4., středa 26. 4. v době 
od 7.30 do 10 hodin a od 14 do 15.30 hodin na všech pracovištích MŠ.
Bc. Jitka Němcová, ředitelka

ALZHEIMER PORADNA VYSOČINA

12. 04. 2023
(od 9:00 do 16:00 hod.)

DŮM S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU
CHELČICKÉHO 904, MORAVSKÉ BUDĚJOVICE

Mgr. Marcela Rýpalová – vedoucí poradny
rypalova.m@alzheimerporadnavysocina.cz
tel: 561 111 323
mob: 733 629 018 (možnost objednat se předem)
Bližší informace odbor sociální MěÚ Mor. Budějovice 
(730 598 198)
Změna termínu vyhrazena, případné změny zveřejněny 
na www.mbudejovice.cz

CENTRUM PRO NESLYŠÍCÍ A NEDOSLÝCHAVÉ
KRAJE VYSOČINA, O.P.S.

11. 4. 2023
18. 4. 2023

(vždy od 8:30 do 10:30)
DŮM S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU, 

CHELČICKÉHO 904, MORAVSKÉ BUDĚJOVICE
Kontaktní osoba: Ivana Honsová
Tel.: 777 225 413 (možnost objednat se předem)
E-mail: ifka.hons@seznam.cz
Bližší informace odbor sociální MěÚ Moravské Budějovice 
(730 598 198)
Změna termínu vyhrazena, případné změny zveřejněny 
na www.mbudejovice.cz

Pozvánka na tradiční chovatelskou přehlídku trofejí

SVOZ PLASTŮ ZE ŽLUTÝCH POPELNIC
proběhne v Moravských Budějovicích

v úterý 18. dubna,
v integrovaných obcích
v úterý 25. dubna.
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kova, pokud ovšem bude po prázdninách 
provozuschopný.

Jedním z nejdůležitějších bodů progra-
mu výroční schůze byly volby nového je-
denáctičlenného výboru. Jeho členy bylo 
jednomyslně schváleno všech jedenáct 
navržených žen: Jana Růžičková, Věra 
Nevoralová, Jarmila Nevoralová, Bože-
na Venhodová, Růžena Hučková, Marie 
Nechvátalová, Emilie Kanavalová, Milu-
še Tobolková, Marie Janderková, Eliška 
Burianová a Alžběta Niederhafnerová. 
Po skončení schůze se nový výbor sešel 
na svém prvním zasedání a do čela mo-
ravskobudějovické organizace znovu zvo-
lil Janu Růžičkovou. Místopředsedkyní je 
opět Věra Nevoralová a novou hospodář-
kou Alžběta Niederhafnerová.

Do diskuse se zapojili všichni hosté. 
Starosta Martin Ferdan mimo 
jiné zareagoval na projev před-
sedkyně Jany Růžičkové a slí-
bil, že bazén v ZŠ Havlíčkova 
bude po prázdninách určitě 
k dispozici i veřejnosti. Marie 
Bastlová informovala o novin-
kách spojených s činností úřadů 
práce a Petr Punčochář připo-
mněl poradny, které jsou v Mor. 
Budějovicích zájemcům každý 
měsíc k dispozici.

Po skončení ofi ciální části 
výroční členské schůze násle-
dovala volná zábava s hudbou, 
občerstvením a tancem.

Luboš Janoušek

V úterý 7. března se 
ve velkém sále Besedy ko-
nala výroční členská schůze 
moravskobudějovické orga-
nizace Svazu postižených 
civilizačními chorobami. 
Každá z příchozích účastnic 
dostala u příležitosti nastá-
vajícího Mezinárodního dne 
žen vkusnou kytičku. Jed-
nání, jehož se jako hosté 
zúčastnili starosta Martin 
Ferdan, ředitelka poboč-
ky Úřadu práce Moravské 
Budějovice Marie Bastlová 
a vedoucí sociálního odbo-
ru MěÚ Petr Punčochář, za-
hájila a po celou dobu řídila předsedkyně 
ZO SPCCH Jana Růžičková. Ta poté, co 
všichni přítomní uctili povstá-
ním a symbolickou minutou 
ticha památku členů, kteří loni 
navždy opustili její řady, před-
nesla hlavní zprávu o činnosti 
organizace v roce 2022 a před-
stavila plány na letošní rok.

Mimo jiné připomněla, že 
moravskobudějovickou organi-
zaci čítající 140 členů (106 žen 
a 34 mužů) řídí třináctičlenný 
výbor, který se schází každý 
měsíc a připravuje program. 
V tom loňském například fi -
gurovaly bowlingové turnaje, 
malování na putovní kamínky, 
zájezd do Žďáru nad Sázavou, 
týdenní pobyt v Luhačovicích, 

přednáška policejního pre-
ventisty či předvánoční po-
sezení s hudbou. A plány 
na letošní rok? Ty mimo jiné 
zahrnují turnaje v bowlin-
gu se závěrečným kláním 
o ceny, v květnu se chystá 
jednodenní výlet do Muzea 
autíček v zámku Příseka 
a do ZOO Jihlava, v červnu 
týdenní pobyt v Luhačo-
vicích, malování kamínků 
a opékání buřtů na letišti 
a na září je naplánovaný 
zájezd do Žirovnice (zámek) 
a do Nové Bystřice (Muze-
um veteránů). Jana Růžičko-

vá zdůraznila, že do aktivit by výbor rád 
zařadil také plavání v bazénu ZŠ Havlíč-

Stalo se již tradicí, že v úterý před Po-
peleční středou Domov sv. Antonína ožívá 
veselým zpěvem a dobrou náladou. Jak 
by také ne, když od samého rána z pro-
stor kuchyně vychází úžasná vůně a ruce 
kuchařek jsou plně zaměstnány přípravou 
masopustních koblihů. Obyvatelé jsou 
plni radostného očekávání odpolední 14. 
hodiny, kdy zazní tóny harmoniky pana 
Josefa Veverky a domovní chodby se 
začnou plnit tančícími maskami. Celý prů-
vod z jednotlivých oddělení zamíří do jí-
delny, kde potom začne ten pravý taneční 

rej a představování veselých masek, při-
cházejících i s připraveným programem. 
V letošním roce jsme mohli spatřit Vaňko-
vo řeznictví, do kterého vběhl hladový pes 
Alík, aby tam sežral jitrničku. Na základě 
této události soukromá televize Barrandov 
pana Jaromíra Soukupa i v doprovodu 
paní Agáty Hanychové natočila úspěšný 
hudební televizní klip. Indiánská družina 
za zvuku bubnů předvedla svůj kmenový 
tanec. A tančily i krásné gejšy, které při-
jely z dalekého Japonska. Pro pobavení 
všech přítomných učily i některá japonská 

slovíčka a našim úkolem bylo odhalit je-
jich význam. Karnevalový program zval 
i do pohádky. Zazpívala nám Červená 
Karkulka, kterou doprovodil veliký vlk. Bo-
hatý program zakončili samotní obyvatelé 
domova společnou písní „Máma mi dala 
korunu, abych koupil rybu“, při které se 
pořádně zapotili a dokonale procvičili svo-
je ruce. Masopustní veselice byla skvělou 
akcí a tímto děkujeme všem, kteří ji svojí 
účastí podpořili.

Bc. Ludmila Čáblová

Zprávu o činnosti přednesla 
předsedkyně ZO SPCCH 
Jana Růžičková. 

Za předsednickým stolem usedli (zleva): Věra Nevoralová, Martin Fer-
dan, Marie Bastlová a Petr Punčochář.         Foto: Luboš Janoušek (2 x)

Výroční členská schůze ZO SPCCH Moravské Budějovice

Masopustní veselí v Domě svatého Antonína
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První březnový den se v 17.00 
hod. sešlo v sále Budivoj jede-
náct členů Muzejního spolku Mo-
ravské Budějovice, aby na Valné 
hromadě zhodnotili činnost spol-
ku za uplynulý rok 2022.

Schůzi řídil jeho předse-
da Ing. František Lustig, který 
v úvodu přivítal všechny pří-
tomné včetně hostů, mezi nimiž 
jako obvykle nechyběli zástupci 
MS z Jemnice a Třeště, ředite-
le Muzea Třebíč Ing. Jaroslava 
Martínka a emeritního předse-
du MS Františka Vlka. Zároveň 
představil uchazečku o členství 
v moravskobudějovickém muzejním spolku 
Helenu Svobodovou. Poté byla symbolic-
kou minutou ticha uctěna památka zemře-
lých bývalých členů spolku. A jak už bývá 
vždy v březnu zvykem, všichni poblahopřáli 
Ing. Janu Nekulovi k nadcházejícím naroze-
ninám.

V následujících minutách programu při-
pomněl předseda jednotlivé akce v uplynu-
lých měsících r. 2022. Po schválení zprávy 
o činnosti spolku přítomnými členy následo-
valy zprávy o fi nančním hospodaření (před-
nesla Bc. Jana Kiesewetterová) a revizní 
komise (Mgr. Drahomíra Brzobohatá). Také 
tyto zprávy byly přijaty jednomyslně. V ná-
sledujících dvou bodech se rozhodovalo 
o přijetí nové členky Heleny Svobodové 
a následně o přijetí Františka Vlka za čest-
ného člena MS. Oběma bylo členství rovněž 
odhlasováno. Důležitým bodem bylo rovněž 

jednomyslné rozhodnutí o úpravě stanov, 
spočívající ve zrušení revizní komise, jejíž 
funkci přebere Valná hromada spolku.

Muzeum Moravské Budějovice připravi-
lo pro rok 2023 volný cyklus čtyř progra-
mů určených pro seniory. Ve čtvrtek 20. 
dubna od 10.00 hod. v prostorách muzea 
proběhne první. Přednáška s názvem 
„Řemeslo a zlaté dno“ se bude věnovat 
historii moravskobudějovických řemeslní-
ků a jejich cechům. Součástí bude před-
stavení souvisejících exponátů, které se 
v muzeu ukrývají.

Na co se můžete dále těšit? V červnu 
účastníky čeká malá exkurze centrem 
města. Na ní poodhalíme skryté souvis-
losti a příběhy některých budov. V září 

Důležitým bodem byly volby vý-
boru, které se konají v dvouletém 
cyklu. Po splnění všech zákonem 
daných náležitostí byli do tříčlen-
ného výboru zvoleni Ing. František 
Lustig, Marie Berková a Bc. Jana 
Kiesewetterová. Do závěrečné 
diskuse se zapojili zástupci spříz-
něných spolků z Jemnice a Třeště 
Antonín Podhrázský a Vlastimil 
Budař, ředitel MVT Ing. Jaroslav 
Martínek a František Vlk.

V závěru předseda poděkoval 
všem za spolupráci v uplynulých 
letech, zvoleným členům výboru 
vyjádřil dík za jejich ochotu pra-

covat pro blaho muzejního spolku a všem 
přítomným popřál do časů příštích jen to 
dobré.   –ber–

proběhne přednáška o impresionistic-
kém malířství na Moravskobudějovicku 
i ve světě. Poslední setkání, v druhé půlce 
září, si samotní účastníci vyzkouší malbu 
pod vedením zkušeného lektora.

Vzhledem k omezené kapacitě jednotli-
vých programů je nutné si účast rezervo-
vat e-mailem m.budejovice@muzeumtr.
cz, nebo telefonicky na 568 421 100. Jed-
notlivé programy si lze rezervovat nejpoz-
ději týden před konáním akce. Programy 
trvají 60 minut (ateliér celkem 2 hod. 30 
minut) a cena za jeden je 30 Kč za osobu 
(ateliér 60 Kč).  Petr Beránek

Velká jarní soutěž 
Českého rozhlasu Vysočina

VYHRAJTE 
TRAKTŮREK  
za 100 000 Kč

Po celý duben každý všední den
v čase 9.45–10.00 hodin

Zahradní traktůrek  
VARI RL 102H

Moravské Budějovice | 90.1 FM | R-VYSOC | vyhrajtetrakturek.cz

Soutěž

HLAVNÍ 

CENA

Valná hromada moravskobudějovického muzejního spolku

První program muzejní Akademie III. věku

Valná hromada muzejního spolku proběhla v Budivoji, tedy v jednom ze 
sálů MKS Beseda.           Foto: Luboš Janoušek

inzerce
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Další vydařené akce má za sebou aktiv-
ní Klub důchodců působící při Městském 
kulturním středisku Beseda Moravské Bu-
dějovice. Jednou z nich byla ta, která se 
uskutečnila v úterý 21. února ve velkém 
sále Besedy pod názvem „Pochovávání 
basy“. Tento tradiční akt se sem tak opět 
vrátil po třech letech, když naposledy se 
zde „basa pohřbívala“ 25. února 2020.

Na rozdíl od minulých (necovidových) 
let se tentokrát nekonal obvyklý maso-
pustní průvod centrem města s návště-
vami v restauračním zařízení a na radni-
ci, ale jinak vše proběhlo ve velkém sále 
Besedy podle zavedeného scénáře. Basu 
nesla čtveřice statných funebráků, před 

nimiž kráčeli patřičně vybavení církevní 
hodnostáři včetně faráře v podání Patrika 
Holíka. Pohřební průvod uzavíraly srdce-
ryvně se rmoutící plačky. Tradiční obřad 
pochování basy za účasti stovky smuteč-
ních hostů se ani tentokrát neobešel bez 
několika vtipných veršů z úst pana faráře, 
jimiž reagoval na aktuální dění na součas-
né politické scéně včetně té komunální.

Druhé březnové úterý klub zorganizo-
val výšlap na Kosovou spojený s opé-
káním špekáčků. Navzdory poněkud 
pesimistické předpovědi meteorologů se 
na čtyřkilometrovou vycházku do přírody 
vydalo z parkoviště u koupaliště v deset 
hodin dopoledne čtyřiadvacet vyznavačů 

pohybu na zdravém vzduchu a opékání 
špekáčků. Počasí jim vcelku přálo, když 
drobný déšť některé z nich zastihl až bě-
hem jejich pěšího návratu zpátky do Mo-
ravských Budějovic.

Zatímco obě výše zmíněné akce byly 
určené široké veřejnosti, pak ta, která je 
naplánována na úterý 25. dubna, je urče-
ná pouze členům moravskobudějovického 
Klubu důchodců. Jde o výroční členskou 
schůzi, kdy po ofi ciální části s bilancujícím 
proslovem předsedy klubu Františka Zvě-
řiny bude ve velkém sále Besedy následo-
vat druhá s hudbou a tancem.

–jek–

Jen málokdy se stane, že se někdo 
v obci dožije stovky. U nás v Želetavě se 
těchto výjimečných narozenin pravděpo-
dobně dosud nikdo nedožil. To se změnilo 
letos v únoru, kdy naše občanka paní Mar-
ta Vranková oslavila v Domě sv. Antonína 
v Moravských Budějovicích právě toto své 
kulaté jubileum.

Marta Vranková se narodila 27. února 
1923 ve Znojmě do rodiny důstojníka Čs. 
lidové armády a učitelky obecné školy. Až 
do obsazení pohraničí Německem v roce 
1938 žila rodina ve Znojmě, kde Marta 
navštěvovala obecnou školu a čtyři třídy 
gymnázia. Na podzim téhož roku byl otec 

přeložen do Olomouce, matka se odstě-
hovala k příbuzným do Želetavy a dcera 
ke strýci do Popovic u Jaroměřic nad Ro-
kytnou, odkud dojížděla do moravskobudě-
jovického gymnázia. V roce 1940 se rodina 
odstěhovala do Ústí nad Orlicí, kde otec 
učil na místní textilní průmyslovce a Marta 
pečovala o svou těžce nemocnou matku. 
Později vystudovala odbornou školu pro 
ženská povolání ve Vysokém Mýtě a sta-
la se úřednicí na Ředitelství státních drah 
v Praze. V roce 1943 se provdala za učitele 
Zdeňka Vranku a odstěhovala se do Žele-
tavy. Otec paní Marty byl za války zatčen 
a vězněn v Pardubicích a v Terezíně. Domů 

se už nevrátil.
V Želetavě pracovala paní Vranková 

jako účetní na několika místech. Nejdéle 
byla zaměstnána ve zdejších strojírnách, 
kde působila od konce 50. let až do od-
chodu do důchodu. Manželství Vran-
kových bylo bezdětné. Milovali dlouhé 
vycházky do okolí Želetavy. Ani po smrti 
manžela v roce 1994 se vitální seniorka 
tohoto zvyku nevzdala. Ráda a hod-
ně četla a luštila křížovky. Vzhledem 
ke svému věku je na tom paní Marta 
v současné době stále poměrně dobře. 
Ovšem už nechodí a také ji trápí sluch 
a paměť.

K narozeninám jí do Domu sv. Antoní-
na, kde už několik let žije, přišla v pondě-
lí 27. února, tedy v den jejího významné-

ho jubilea, pogratulovat kromě příbuzných 
a zástupců nejrůznějších institucí také malá 
delegace za želetavské radnice v čele se 
starostou Radkem Malým.  Olga Nováková

V neděli 19. února oslavila paní 
Božena Fialová z Kojatic své život-
ní jubileum 90 let a tím se stala nej-
starší občankou obce. Do dalších 
let jí přejeme pevné zdraví a klidné 
stáří v kruhu nejbližších.

Zastupitelstvo obce Kojatice

Pochování basy, vycházka a výroční členská schůze

Účastníci březnové vycházky do přírody.              Foto: Luboš JanoušekČelo smutečního průvodu s nebožkou basou.      Foto: Luboš Janoušek

Paní Vranková ze Želetavy oslavila sté narozeniny

Jubilantce popřál všechno nejlepší a hodně zdraví 
také starosta Želetavy Radek Malý, jehož gratulaci 
přihlížel ředitel Domu sv. Antonína Petr Žák. 

Foto: Luboš Janoušek
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V sobotu 18. února se v Domamili usku-
tečnil dětský karneval, který uspořádala 
obec Domamil za pomoci místních učite-
lek ze základní školy a rodinných přísluš-
níků. Pro děti byly připraveny různé hry 
a soutěže, za které malí účastníci dostá-
vali odměny. Každé dítě si z karnevalu od-
neslo svůj balíček, který byl naplněn drob-
nostmi od sponzorů. Velkým a dokonalým 
překvapením nejen pro děti byla návštěva 
Mickey Mouse a Minnie, kteří s dětmi strá-
vili přes dvě hodiny, fotili se s nimi, tan-
covali a hráli hry. Děti v různých maskách 
a kostýmech za doprovodu rodičů a ro-
dinných příslušníků si odpoledne užívaly 
opravdu naplno. Děkujeme za skvělou 
organizaci a těšíme se na další setkání.

Lukáš Kisela

Nejdříve děvčata pod vedením Venduly 
Kopečkové vystoupila s aerobikem a ce-
lým večerem nás pak provázela hudba 
od Duo Carrie. Ti, kteří měli štěstí, si od-

Masopustní veselí v Dědicích jsme 
letos pojali netradičně. Místo průvodu 
po vesnici jsme v sobotu 11. února uspo-
řádali posezení v kulturním domě a spojili 
ho s menším karnevalem pro děti. Někte-
ří přinesli pochutiny, jiní se přišli podívat 
na krásné masky dětí a jejich soutěže-
ní. Sál byl plný princezen, navštívil nás 
i vodník, Sněhurka, piráti a další krásné 
masky. Tančili jsme a soutěžili. Děti na-
příklad hledaly po sále dvojice obrázků, 
společně nakreslily masopustní obrázky 
a nechyběla ani závěrečná soutěž pro ro-
diče a děti. Za odměnu a snahu účastníci 
dostali nazdobený muffi n a nechyběly ani 
další drobné odměny během programu. 
Děkujeme všem, kteří donesli masopustní 
občerstvení nebo alespoň přišli podpořit 
obecní akci. Hlavní dík patří dětem a je-
jich rodičům za připravené masky, kterých 
bylo asi dvacet. Na naši malou obec jsme 
za takovou účast velice rádi.

Únor jsme zakončili 6. obecním ple-
sem. Sál kulturního domu byl téměř plný. 

nesli pěkné dary z tomboly, ostatní mají 
alespoň pěkný kulturní zážitek. Za obec 
Dědice děkujeme a těšíme se opět za rok.

Veronika Růžičková

V životě existují určité jistoty, na které 
se můžeme spolehnout. A stejně jako je 
jasné, že každé ráno vyjde slunce, je jisté 
i to, že v předjaří bude na Lesné maso-
pust. Tradiční kulturně-společenská akce 
se letos uskutečnila první březnovou so-
botu. Začátek byl stanovený na jednu 
hodinu odpolední, a tak se v poobědním 
čase do kulturního domu trousili účastníci, 
aby o chvilku později převtěleni do něja-
ké postavy či pod rouškou masky vyrazili 
průvodem po vsi. Před vlastním startem 
masopustního průvodu ještě proběhlo do-
kumentační focení a pak už se mohly více 
než tři desítky masek vedené  kapelou 
Mustafo vydat do ulic. Průvod postupně 
obcházel jednotlivá stavení; před každým 
domem zazněla písnička a někde došlo 
i na taneček. Hospodyňky nabízely sma-
žené i nesmažené dobroty, páni domácí 

odšpuntovali svoje zásoby a odpoledne 
příjemně plynulo. Hodinový zemědělec 
hnojil předzahrádky, krtek dělal hromád-
ky, pro chytré hlavy byl připravený kvíz se 
záludnými otázkami, policista usměrňoval 
neukázněné řidiče a díky místní biofarmě 
máme pro tento rok vyřešený i výsev-
ní plán. Mezi tím vším se míhala různá 
zvířátka doprovázená superhrdiny. Rok 
od roku bohatší tombola lákala na spous-
ty zajímavých cen a vynikající klobásky 
z pojízdné udírny voněly po vsi až do pod-
večera. Místem zakončení akce byl opět 
kulturní dům, kde bylo připravené občer-
stvení. Ke zpěvu, tanci i poslechu zde 
kapela vyhrávala až do večerních hodin. 
Díky všem maskám, místním i přespolním 
za veselý masopust!

Marcela Havelková

Karneval v Domamili si s dětmi užívali také dospělí

Únor v Dědicích: posezení, karneval, obecní ples

Klobásy z pojízdné udírny voněly po celé Lesné
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Sdružení rodičů a přátel ZŠ a MŠ Želetava uspořádalo za při-
spění městyse Želetava opět po tříleté pauze způsobené pan-
demií koronaviru karnevalové odpoledne. Karneval se konal 
v sobotu 4. března v místním kulturním domě a jeho ústředním 
tématem se stal vesmír. Kosmickou atmosféru navazovaly nejen 
kulisy a výzdoba v sále, ale především kamarád Wiki a jeho ani-
mační tým. Ten se na pódiu staral o program, kterým také pro-
vázel. Malí i větší návštěvníci si mohli zasoutěžit, poslechnout 
písničky či zadovádět na diskotéce. Všichni pak napjatě čekali, 
zda vyhrají některou z krásných cen v tombole, která byla také 
součástí karnevalového odpoledne.

Akci si nenechalo ujít více než 200 dětí a jejich rodinných pří-
slušníků. Díky nim a jejich nápaditým maskám se celé odpoled-
ne neslo v duchu veselí, jak ostatně ke karnevalu patří.

–srpš–

Na začátku dubna bude na zahradě mateřské školy instalován 
nový altán s posezením pro děti. Přibude zde také nejen prolé-
začka ve tvaru lodě, ale objeví se tu ještě dvě naučné interaktivní 
tabule o přírodě a makety lesních zvířat. Drtivou většinu nákladů 
(80 %) přitom pokryje dotace od Státního zemědělského inter-
venčního fondu (SZIF) ve výši 392 tisíc korun.

V květnu se začnou realizovat stavební úpravy budovy obec-
ního úřadu (na snímku). Půda, kde vznikne prostorný archiv, se 
dočká potřebného zateplení. V prvním patře dojde k vybourání 
některých příček a změní se dispoziční řešení. Budou také vy-
měněny všechny rozvody vody, odpadů, elektro i topení. Na tyto 
úpravy se obci podařilo získat dotaci ve výši 3,5 mil. Kč.

Také bude pokračovat další etapa pokládky chrániček a trubi-
ček pro vysokorychlostní internet. Zafouknutí optických vláken, 
zprovoznění a napojení na krajskou síť ROWANET je přitom 
naplánováno na jaro příštího roku. Kraj Vysočina podpořil tuto 
etapu částkou 250 tis. Kč, přičemž další nemalé peníze (150 tisíc 
korun) poskytne na červnové naplánované stavební úpravy vý-
čepu a přísálí v kulturním domě. V současné době rovněž probí-
há projektová příprava dvou akcí: na zasíťování dalších čtrnácti 
stavebních pozemků a na rozšíření hřbitova.

V Jakubově se letos přirozeně nechystají jenom budovat, ale 
chtějí zde také kulturně a společensky žít. Například v červenci 

Karneval
V sobotu 11. února proběhl v Lázu první karneval pořádaný 

klubem Lázáček ve spolupráci s obcí. Kulturní dům byl plný prin-
cezen, zvířátek, superhrdinů a dalších pohádkových bytostí již 
před začátkem programu. Kreativitou rodiče vskutku nešetřili 
a k vidění byly opravdu povedené masky. Bezmála šest desítek 
dětí si přišlo užít sobotní odpoledne plné her a zábavy. Hned 
u vchodu si každá maska vylosovala obálku se svojí výherní od-
měnou. Karneval byl zahájen promenádou masek. Sálem zněly 

se uskuteční před zdejším kulturním domem koncert dechové 
hudby Budvarka. Také tuto akci fi nančně podpoří Kraj Vysočina 
částkou 34 tis. Kč.    –kab–

dětské písničky a všechny masky se do tančení zapojily velmi 
rychle. Následovaly soutěže o sladké odměny. Vše vyvrcholilo 
bohatou tombolou, která přispěla ke spokojenosti všech přítom-
ných návštěvníků. Všichni jsme si karneval moc užili a těšíme se 
na příští rok.

Masopust
V sobotu 25. února uspořádal sbor dobrovolných hasičů spo-

lečně s obcí masopustní průvod. Po obědě se u obecního úřadu 
sešlo téměř 40 masek, které se vydaly průvodem obcí za do-

provodu hudební 
skupiny Veselá par-
tyja. V každém domě 
na masky čekalo 
občerstvení a ne-
chyběla ani domácí 
pálenka. Masopustní 
veselí skončilo po-
sezením v kulturním 
domě, kde se hodo-
valo až do ranních 
hodin.

Andrea Sosnarová

Karnevalový rej masek s kosmickou atmosférou

V Jakubově připravují řadu (nejen) stavebních akcí

Dvakrát z Lázu
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Únor je zimní měsíc. Nejenže má krátký název, ale sám o sobě 
je nejkratším měsícem v roce. A letošní únor byl pro nás ve škol-
ce ještě kratší, protože v týdnu od 20. měly děti jarní prázdniny. 
I přesto se nám podařilo zrealizovat naplánované akce.

První akcí byl Hrací rodičovský den, který se konal na svátek 
zamilovaných. Rodiče byli pozváni autorskou básničkou dětí ze 
společné třídy Kapek a Duháčků a třídní učitelky: „Milí rodiče, 
v úterý 14. 2. 2023 na svátek Valentýna, moc se těšíme, že bude 
ve školce velká psina. Zveme vás všichni – kluci a holky, přijďte 
se podívat, pohrát a pobavit do domamilské školky. Věříme, že 
každý, kdo nás navštíví, bude spokojen a užije si s námi HRACÍ 
RODIČOVSKÝ DEN!“

A opravdu jsme si ho užili. Setkání proběhlo ve dvou blocích – 
dopoledním a odpoledním. Rodiče si mohli vybrat, kdy se přijdou 
za námi podívat. Atmosféra byla přátelská a vstřícná, rodiče se 
průběžně zapojovali do hraní, povídání i cvičení. Někteří využili 
možnost osobní konzultace s učitelkami o průběhu vzdělávání 
jejich dětí. Moc nás těší, že se k nám vrací naši bývalí předško-
láčci, nyní jako rodiče našich současných předškoláčků. Děkuje-
me, že nás navštívil i pan starosta Lukáš Kisela.

Další plánovanou akcí byla Masopustní veselice. „Jémine, do-
mine, masopust pomine, jémine, domine, masopust pryč“. Tahle 
písnička nás provázela celým masopustním dopolednem (17. 2.) 
plným českých pohádek a pohádkových hrdinů. Výborně jsme 
si zasoutěžili, zatančili a zasmáli se. Byli jsme mile překvapeni, 
v jak nápaditých maskách děti přišly. Chtěli bychom tímto po-
děkovat všem, kteří věnovali svůj čas na přípravu převleků pro 

děti. Akce měla velký ohlas, takže to vypadá, že si něco podob-
ného zopakujeme, třeba na zahradě a s rodinnými příslušníky, 
tak, jak se to dětem líbí nejvíc. Prožít veselý den se svými nej-
bližšími. 

A poslední únorová akce naší školky byla spíše takovým pře-
kvapením pro všechny. Během jarních prázdnin proběhla vý-
malba vstupní školkové chodby a dopadla, soudě podle reakcí 
dětí i rodičů, fantasticky. Vymalovat chodbu s vysokým stropem 
a schodištěm zvládl pan malíř ze Znojma na jedničku.

Jana Čtveráčková

TJ Sokol Lukov uspořádal v sobotu 4. března tradiční akci, která si za dobu své existence vydobyla značné renomé. Vepřové hody 
opět hostila zdejší Vlachovka, kam si navzdory větrnému počasí našly cestu více než dvě stovky lidí. Někteří přišli jen nakoupit, ale 
většina z nich hlavně také posedět, pojíst, popít, pobavit se. Prodalo se 600 jitrnic, 550 jelit, 51 tlačenek, 60 paštik, 90 kg klobás 
a 80 šrůtek uzeného masa. K dispozici bylo mimo jiné také 90 litrů černé a 50 litrů bílé polévky. K příjemné atmosféře opět přispěla 
osvědčená countryová kapela Grýn.

Foto: Luboš Janoušek

Druhý měsíc roku v domamilské mateřské škole
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V sobotu 25. února se v Kojaticích 
konal tradiční masopustní rej. Sraz ma-
sek byl před obecním úřadem s opravdu 
velkou účastí. Nikoho nedradilo počasí, 
které bylo vskutku aprílové. Masky byly 
velmi kreativní. Všichni nás vřele přivítali 
bohatým občerstvením a něčím dobrým 

Pošta v Litohoři se vrátí 
zpět do budovy úřadu

Po sedmi letech provozování pošty 
Partner v prodejně COOP se pobočka 
vrací zpět do původních prostor v li-
tohořském kulturním domě. Ke konci 
roku 2022 oznámila společnost COOP 
ukončení spolupráce České poště. Toto 
rozhodnutí ze strany COOP sice za-
skočilo vedení obce v Litohoři, avšak 
udržet v Litohoři poštovní služby je na-
prosto zásadní. Vždyť litohořská pošta 
je spádovou nejen pro občany Litohoře, 
ale i sousedního Jakubova a Vranína, 
a proto zastupitelstvo Litohoře rozhodlo 
o převzetí provozování pošty Partner, 
což schválilo jednomyslně na svém ne-
dávném zasedání. Zastupitelé vnímají 
tuto službu jako nedílnou součást ob-
čanské vybavenosti, která do vesnice 
s pěti sty padesáti obyvateli patří.

Pošta pod vedením obce rozšíří port-
folio nabízených služeb a také zavede 
vstřícnější provozní dobu pro občany, 
kteří chodí do práce a nejsou schopni 
stihnout vyzvednutí zásilek v současné 
provozní době. Pochopitelné je, že to 
v podmínkách prodejny sloužící primár-
ně jako obchod potravin a smíšeným 
zbožím, bylo jen obtížně zajistitelné. 
Věříme, že nové prostředí zvýší prestiž 
poštovního úřadu jako takového, ale 
hlavně přinese vyšší komfort běžnému 
uživateli. Provoz v budově kulturního 
domu, kde sídlí i obecní úřad, bude za-
hájen 1. července 2023.

Hana Bustová

Druhou únorovou sobotu byly v Doma-
mili po letech znovu obnoveny oblíbené 
zabijačkové hody. V pátek se připravo-
valy lahodné pochoutky typu jitrnice, jeli-
ta, tlačenka, škvarky a výborná paštika. 
Obědové menu na sobotní hody připravi-
ly kuchařky z místní školní jídelny spolu 
s kuchařem z řad rodinných příslušníků. 
Občané si mohli vybrat výpečky nebo kr-

na zahřátí. V podvečer jsme se všichni 
i s kapelou, která nás celé odpoledne do-
provázela, přesunuli do kulturního domu. 
Zde veselice pokračovala do pozdních 
hodin. Akce byla velmi zdařilá a každý se 
určitě těší na další ročník.

–bul–

kovici se zelím a knedlíkem, řízek s bram-
borovým salátem a fl amendr. Na přípravě 
pochoutkových talířů se podílely místní 
ženy za pomoci vedení ZŠ Domamil. Ho-
dovalo se do pozdních nočních hodin. 
K tanci a poslechu zahrál FK music. Účast 
byla hojná a my se těšíme na další rok.

Děkujeme všem, kteří se podíleli na pří-
pravách.   –kis–

Karneval v Nových Syro-
vicích má svoji dlouholetou 
tradici. Vždyť se v nedělní 
odpoledne 5. března 2023 
uskutečnil již po třicáté! To 
je důkaz, že se tradice pev-
ně usadila v našich životech. 
Díky karnevalu se schází ge-
nerace předškolní, školní, i ta, 
co již naši školu opustila.

Jinak tomu nebylo ani letos. 
Budova sokolovny byla plně 
obsazena malými i velkými 
účastníky v maskách i bez 
nich. Každý si mohl zvolit 
vhodnou zábavu podle svého 

zájmu v nabitém programu pod 
taktovkou Miroslava Kratochví-
la, který má s podobnými akce-
mi bohatou zkušenost. Příznivci 
maškarního veselí si náležitě 
užili vystoupení v pestrých mas-
kách, tanečního reje, soutěží 
i malování na obličej. Vydanou 
energii bylo možné kompenzovat 
pestrou nabídkou chutného ob-
čerstvení a nápojů. Letos poprvé 
byla součástí programu i bar-
manská show. Milovníci koktej-
lů neodolali lákavým nabídkám 
míchaných nápojů. Třešničkou 
na dortu byla bohatá tombola. 
Každá maska byla obdarována 

věcnou cenou za účast v kostýmu a na-
dějí získat hodnotnou cenu v losování 
hlavních cen.

I letošní karneval ve znamení oslav kon-
ce zimy proběhl ke spokojenosti hlavně 
těch, kvůli nimž byl organizován – našich 
dětí. A to je pro nás, zaměstnance školy, ta 
nejlepší odměna. Děkujeme všem účast-
níkům, pořadatelům i sponzorům a těšíme 
se na spolupráci při dalších akcích.

Mgr. Renata Brychtová, 
ZŠ a MŠ Nové Syrovice

Jubilejní karneval s barmanskou show a bohatou tombolou

Masopustní rej v Kojaticích

Hodovalo se až do pozdních nočních hodin
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i projíždějícím autům uděloval sám papež. 
Průvod vedly dvě sličné děvy z padesá-
tých let a o bezpečnost všech se stara-
la pojízdná ambulance s kvalifi kovanou 
sestrou. Obcí se už tradičně proháněla 
kobyla jak utržená z řetězu a zastavovala 
projíždějící auta, aby byl vybraný patřičný 
mýtný poplatek za průjezd obcí. V průvo-
du se rozvážně posunoval slon Bimbo. 
V domácnostech se tradičně podáva-
ly maskám koblihy, chlebíčky, tlačenka 
a klobásky a k zapití tradičně slivovice, 
pivo a svařák.

V podvečer se průvod propracoval 
do sokolovny, kde za účasti místních 
občanů a návštěvníků z okolí se masky 
všem představily. Tradičně však vrcho-
lem podvečera bylo zabití kobyly, která 

Tělocvičná jednota Sokol Komárovice 
uspořádala i letos tradiční a vyhlášený 
masopustní průvod po obci s maškarním 
plesem ve večerních hodinách. Letošní 
masopustní průvod se vydařil jak počtem 
masek, tak tak příznivým počasím. V sobo-
tu 4. března v 15 hodin vyrazil za doprovo-
du kapely pana Josefa Veverky od místní 
sokolovny průvod čtyř desítek masek včet-
ně stálých masek kobyly a slona Bimba.

Masopustní průvod opět tvořily masky 
velmi různorodé. Potkali se zde kašpár-
ci a šašci, indiáni, gangsteři, po kterých 
šel nejvyšší soudce, Křemílek a Vocho-
můrka, poustevník, pračlověk a parta 
kominíků, která pro štěstí malovala lidem 
na „ksichty“, dále pak deratizátor, jednot-
ka rychlého nasazení a požehnání všem 

se za zvuků smuteční hudby pohybovala 
pod taktovkou kočího do doby, než obdr-
žela několik dobře mířených ran do hlavy 
a padla. Masky si pak zatančily a vše se 
připravovalo na večerní maškarní ples. 
I tady se promenádovalo několik masek. 
O půlnoci se losovala bohatá tombo-
la a s ranním kuropěním se zdárně ples 
zakončil. Děkujeme touto cestou všem 
sponzorům a příznivcům Sokola, kteří 
darovali věcné ceny do tomboly. A také 
všem maskám, místním i přespolním, 
za hojnou účast v průvodu. Pořadatelé 
z TJ Sokol Komárovice věří, že v příštím 
roce opět v duchu tradic bude uspořádán 
další masopustní rej, na který všechny 
v předstihu zveme.

M. Šuckrdlová

Letošní dětský kar-
nevalu, který se v Čas-
tohosticích konal třetí 
únorovou sobotu, se tě-
šil velmi vysoké účasti, 
takže náš kulturní dům 
byl naplněn do posled-
ního místečka. Po úvod-
ním předtančení skupi-
ny Profi  aerobic teamu 
z Moravských Budějo-
vic nás čekalo krásné 
odpoledne, kde si děti 
mohly zasoutěžit i za-
tančit. Pro všechny pak 
byla připravena dobrá 
nálada, společné taneč-
ky, diskotéka a spousta 
her, kdy se zapojili zá-
stupci všech generací. 
Věřím, že se všichni (děti, rodiče i praro-
diče) dobře bavili. Pro každé dítě byl na-
víc nachystán kreativní dáreček, který si 
mohli chlapci a děvčata následně dotvořit 
doma.

Díky sponzorům byla připravena velmi 
bohatá tombola. Ta se losovala ke konci 
karnevalu a podle atmosféry v sále bylo 
vidět, že na hlavní ceny se všichni těší. Ti, 
kteří neměli štěstí a v hlavním losování nic 
nevyhráli, nemuseli být smutní, protože 
zakoupením losu měli jistotu, že v malé 
tombole získají nějakou tu drobnost, a tak 

z karnevalu neodejdou 
s prázdnou. O výborné ob-
čerstvení se postaraly paní 
Nesibová a paní Cejpko-
vá, které napekly výborné 
zákusky. Tímto děkujeme 
nejen jim, ale i ostatním 
sponzorům a všem, kteří se 
na přípravě karnevalu po-
díleli. Velice si vážíme vaší 
podpory, bez které by tu ne-
bylo tolik dětských úsměvů 
na tváři. Těšíme se na vás 
na dalších akcích u nás 
v Častohosticích.

Tereza Bulíčková

Tradiční masopustní průvod a večerní maškarní ples

Dětský karneval v Častohosticích proběhl ve skvělé atmosféře

Na karnevalu v Častohosticích se bavili malí i velcí.                  Foto: Blanka Mácová

inzerce
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Zámek v Nových Syrovicích, dominanta vesnice i přilehlého 
okolí, je historicky i sociálně velmi zajímavé místo. Věděli jste 
například, že v jeho historii zanechal stopu i císař Ferdinand II.? 
Nebo že v zámku žili Řekové utíkající ze své země před občan-
skou válkou? Víte, kdo v zámku žije dnes?

Od prvních zmínek z roku 1365 prošel zámek velkou pro-
měnou, která stojí za připomenutí. V tom roce náleželo území 
tehdejších Syrovic, později s přízviskem Nové, mocnému šlech-
tickém rodu pánů Bítovských z Lichtenburku. Vzhledem k tomu, 
že bylo v jejich moci také Bítovsko, Moravskobudějovicko, Jaro-
měřice nad Rokytnou a později i Vranovsko–Jemnicko, nepatřily 
Syrovice do priorit jejich zájmu. V roce 1575 byla tvrz majetkem 
hejtmana Znojemského kraje a Uherčic. Kvůli vysokým nákla-
dům na stavbu uherčického zámku byla syrovická tvrz prodána 
v roce 1607 Janu Čejkovi z Olbramovic. Až tomuto majiteli vděčí-
me za přestavbu tvrze na dvoukřídlý renesanční zámek se třemi 
podlažími. Po vypuknutí povstání českých stavů proti Habsbur-
kům se Jan Čejka přidal ke vzbouřencům a po porážce stavů 

na Bílé hoře byl zatčen a odsouzen k těžkému žaláři a ke ztrátě 
veškerého majetku. Zkonfi skované syrovické panství prodal cí-
sař Ferdinand II. svému lékaři za pouhých 45 000 zlatých. Tímto 
způsobem se snažil překlenout astronomické dluhy, které vznikly 
při vedení války.

Začátkem 18. století rod Ostašovských přebudoval renesanční 
zámek do barokní podoby. Přestavba zámku se zřejmě promítla 
i do samotného názvu lokality, protože od té doby se v prame-
nech Syrovice uvádějí s přízviskem Nové. Na počátku 80. let 18. 
století vymřeli Ostašovští po meči, proto se v roce 1783 rozhod-
lo pět dědiček prodat celé novosyrovické panství Nimpschovým 
za 120 000 rýnských zlatých. Nimpschové nechali zámek upravit 
v duchu klasicismu. Ve druhém patře byly dostavěny dvě míst-
nosti, čímž se sjednotila výška celého zámku. Budova dostala 
novou fasádu, jejíž podobu si dochovala dodnes. Z nádvoří zmi-
zela například kočárovna a prádelna.

Ve 20. letech přibyl skleník s obydlím pro zahradníka. V příze-
mí zámku se nacházela kaple s oratoří (prostory dnešní jídelny), 
místnosti pro služebnictvo a kuchyně se zázemím. Do horních 
dvou podlaží vedlo dvojí schodiště, jedno kamenné a druhé 
dřevěné (na místech původního dřevěného schodiště jsou dnes 
zbudovány výtahy). V prvním patře se nacházelo třináct pokojů 
většinou zdobených klasicistní výmalbou, šatna a kabinet. Jedna 
místnost sloužila jako sklad loveckých zbraní. Ve druhém patře 
bylo čtrnáct místností včetně knihovny, která čítala kolem pěti 
tisíc svazků. Na severozápadní stěnu zámku navazoval jednopa-
trový vrchnostenský úřad, v jehož přízemí se nacházela panská 
kancelář a v poschodí úřední byty.

Po válce projevila místní sokolská jednota o zámek zájem, 
chtěla zde zřídit tělocvičnu, přednáškovou místnost a divadelní 
sál. V bývalé zámecké zahradě pak jednota uvažovala o vybu-
dování koupaliště, letního cvičiště, fotbalového hřiště, tenisových 

kurtů apod. Zámek chtěl i Okresní národní výbor Moravské Bu-
dějovice pro zřízení chorobince a starobince.

Ministerstvo zemědělství se nakonec rozhodlo vyhovět místní-
mu Sokolu a v létě 1948 mu objekt i zahradu přidělilo. Sokolové 
jej příliš neužili, neboť zámek zanedlouho posloužil jako provi-
zorní ubytovna pro řecké uprchlíky před občanskou válkou. Mno-
zí z nich pak v zámku dožili a na místním hřbitově můžete najít 
pamětní desku s jejich jmény zřízenou ve spolupráci s Řeckou 
obcí. V roce 1950 ministerstvo zrušilo přidělení zámku Sokolu 
a dalo jej do užívání státním statkům, které zde hodlaly vybu-
dovat zemědělské učiliště s internátem. Státní statky brzy vy-
střídala Československá lidová armáda využívající objekt jako 
kasárna pro radiotechnickou jednotku. Posádka zde setrvala až 
do roku 1960.

Poté zde Československý červený kříž zřídil domov důchodců. 
Při adaptaci byl například přestavěn zámecký skleník na garáže 
nebo zmizel erb hrabat Nimpschů z tympanonu nad původním 
vjezdem. Zámek se dočkal další změny v roce 1996, kdy zde 
vznikl ústav sociální péče. Od roku 2020 ústav nese pojmenová-
ní Domov Nové Syrovice.

V současné době zámek slouží pro sociální službu Domov se 
zvláštním režimem zřizovanou Krajem Vysočina. Využívají ho 
lidé starší 18 let, s diagnózou syndromu závislosti a další přidru-
ženou duševní poruchou. Je to domov plný pestrých životních 
příběhů. V zámku se můžete setkat s lidmi různých věkových ka-
tegorií i různých profesí. Mezi klienty najdete švadleny, divadelní 
kulisáky, učitelky, kadeřnice, zedníky, hasiče a mnoho dalších.

V neděli 18. června bychom vás rádi pozvali na naši Zámec-
kou slavnost s hudbou i doprovodným programem pro děti. Sou-
částí společně stráveného odpoledne je také prohlídka vnitřních 
prostor zámku. Program bude upřesněn na webových stránkách 
Domova a v tisku.    Mira Doležalová

Syrovická dominanta prošla během let velkou proměnou

Původní hlavní vstup do zámku, zač. 20. století.

Snímek z 60. let 20. století. 

inzerce
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V prvních měsících letošního roku bylo v Besedě docela ruš-
no. Ve velkém sále se hrálo, zpívalo, tančilo i plesalo. Plesovou 
sezónu zde odstartoval tradiční Lidový ples. Zato úplnou novin-
kou byl Benátský ples ve škraboškách, který vymyslel a uspo-
řádal soubor Theatro Špeluňka. A protože se vydařil, není vy-
loučeno, že se bude konat i příští rok. Ples Žihadel, jehož cílem 
je získat fi nanční prostředky na podporu mládežnického hokeje 
v Moravských Budějovicích, už má za sebou třetí ročník.

První březnový víkend Beseda opravdu praskala ve švech. 
Konaly se zde dvě akce a obě byly vyprodané. V pátek 3. března 
nás navštívilo skvělé pěvecké trio ve složení Josef Vágner, Jan 
Kopečný a Petr Ryšavý, které spolu s kapelou představilo pro-

V moravskobudějovické Besedě bylo opravdu rušno
gram s názvem „Muzikály naruby“. Jejich hudební zábavná show 
nabídla především známé hity z českých i světových muzikálů. 
Vyprodaný sál se skvěle bavil také proto, že koncert byl proklá-
daný vtipnými historkami z divadelního i hudebního zákulisí. Pro 
všechny milovníky tohoto žánru máme dobrou zprávu – Muzikály 
naruby se do Moravských Budějovic letos vrátí, a to 17. listopadu.

Hned v neděli dopoledne patřily prostory kulturního střediska 
těm nejmenším. Pořad s názvem Kája a Bambuláček – Bambul-
ková párty, to bylo báječné představení plné písniček, tanečků 
a soutěží. Beseda byla opět plná dětí všeho věku.

–mks–

Muzikály naruby sledoval v pátek 3. března vyprodaný velký sál. 
Foto: Pavel Čírtek

V neděli 5. března si na své přišli zástupci nejmladší generace. 
Foto: Pavel Čírtek
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Začátkem března pokračovaly v sále SDH dalšími díly Akademie 3. věku a LiStOVáNí, které úspěšně pořádá Městská knihovna 
Moravské Budějovice. V prvním případě o zábavné historii cestování v pondělí 6. března velice poutavě hovořil renomovaný lektor 
Petr Šika, ve druhém představili Pavla Dostálová a Lukáš Hejlík knížku Historky z Tinderu. Jejich hodinový humorem nabitý pořad 
sledovalo ve čtvrtek 9. března sto dvacet lidí, převážně žen.            Foto: Luboš Janoušek

Nesoutěžní přehlídka pěveckých sborů základních uměleckých škol okresu Třebíč, na které vystoupilo 130 účinkujících ze ZUŠ 
Mor. Budějovice, ZUŠ Náměšť nad Osl., ZUŠ Třebíč a ZUŠ Vel. Meziříčí, se uskutečnila v MKS Beseda v pondělí 13. března. Mo-
ravskobudějovickou ZUŠ na ní skvěle reprezentovaly hned tři pěvecké sbory – Kapky z Mor. Budějovic a Jeřabinka a Jeřabina z po-
bočky Jemnice. Celé dopoledne se neslo v příjemné atmosféře, kterou podpořilo krásné prostředí koncertního sálu i všech prostor 
Besedy. Velký dík patří kolektivu ZUŠ Mor. Budějovice za organizaci celé akce.      Foto: Jana Schlosserová

Rozhovor školáků s místostarostou Janem Švaříčkem
Zástupci školního parlamentu ZŠ Havlíčkova Moravské Budě-

jovice Jiří Holík s Františkem Přinosilem a redaktor časopisu Ha-
vlíček Matěj Menšík přišli pod vedením paní učitelky Ivany Skou-
malové na radnici vyzpovídat pana místostarostu Jana Švaříčka 
pro školní časopis Havlíček. Děkujeme za velmi laskavé a milé 
přijetí, byla to pro nás skvělá zkušenost. Rádi bychom se s vámi 
o rozhovor podělili a doufáme, že se nám podaří dále u žáků 
rozvíjet komunikační dovednosti a profesionální vystupování 
na veřejnosti se schopností diskuse na různá přínosná témata.

Co vás přimělo věnovat se aktivně komunální politice?
Asi to pramení z toho, jak jsem byl vychován. Moji oba dě-

dečkové byli v Moravských Budějovicích hodně aktivní, jeden 
z nich byl dokonce za komunistů zavřený. Hlavně jsem byl jako 
obyvatel města nespokojen s tím, kam se naše město ubírá. Měl 
jsem jiné představy o tom, jak investovat peníze, o rozvoji města. 
Rozhodl jsem se vystoupit z pohodlí obýváku a začít o těchto 

věcech promlouvat. Ničeho nelituju, ale začátky nebyly jednodu-
ché. Jsem povahou spíše introvert, musel jsem na sobě hodně 
pracovat.

Co vám v rámci vaší funkce dělá největší radost a proč?
Je to setkávání s lidmi, kteří mají spoustu energie a chtějí dělat 

pro město to nejlepší, co dokážou. Těch lidí je opravdu hodně. 
Setkávám se s typem lidí, jako jste vy, aktivními mladými lidmi, 
ale i aktivními seniory, různými spolky, s lidmi, kteří pracují zde 
na úřadě. S takovými mě baví pracovat, mluvit s nimi o tom, co 
by se dalo zlepšit.

V programu Za lepší Budějovice jste měli lepší péči o ze-
leň. Slibovali jste novou klidovou zónu. Jakou jste měli kon-
krétně na mysli, co se chystá?

Vše si můžeme ukázat na interaktivní mapě. Jde především 
o novou cyklostezku kolem řeky, která povede pod sokolovnou, 
v místě, kde jsou dnes tenisové kurty, kolem fotbalového 
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hřiště do letního par-

ku, kolem zimního stadionu 
až ke skate parku. Nyní žá-
dáme o dotace, máme na to 
stavební povolení. Klido-
vou zónou myslíme plochu 
od sv. Anny až po tenisové 
kurty. Máme v plánu celou 
oblast otevřít veřejnosti.

Jak se vám daří zkom-
binovat funkci starosty 
TJ Sokol Mor. Budějovice 
a místostarosty města?

Doufám, že dobře. Moc 
lidí to neví, ale já už v So-
kole téměř čtyři roky nepra-
cuju. V Sokole mám velice 
schopné kolegyně, které se 
ozvou jen v případě nějaké-
ho závažného rozhodnutí. Takže jsem sice starosta Sokola, ale 
už tam nepracuju, pouze pomáhám s jakýmsi rozvojem, vnáším 
tam své myšlenky a představy.

Je plánovaná přestavba sokolovny. V jakém časovém ho-
rizontu se má odehrát a kde se bude při přestavbě cvičit?

V současné době máme hotovou studii od architektů a shání-
me fi nance na to, abychom mohli zaplatit projektovou dokumen-
taci, podle které to necháme postavit. Dokumentace bude stát 
odhadem 4 až 5 milionů, což je dost peněz. Máme v plánu začít 
s touto dokumentací v příštím roce, takže oprava tak nejdřív za 2 
až 3 roky. Architekti přestavbu namysleli na etapy tak, že by se 
opravila jedna část a cvičilo by se v druhé části. Předejdeme tak 
zavření sokolovny třeba na dva roky, což je paráda.

Jak se bude město 
angažovat při výstavbě 
nové skautské klubovny?

Tuto informaci jsme 
od skautů obdrželi někdy 
před Vánocemi. Potěšilo 
nás, že jim byla schválena 
dotace. Zatím jsme dohod-
nuti na tom, že až bude 
nutná pomoc při fi nálních 
opravách, pravděpodob-
ně půjde hlavně o vnitřní 
vybavení, budeme v tomto 
směru připraveni jim jako 
město pomoci. Velmi se 
těším a jsem zvědavý na fi -
nální stav.

Co říkáte výsledku pre-
zidentských voleb?

(smích) Co říkáte vy? Přiznám se, že jsem pana Pavla volil už 
v prvním kole. Sice jsem to nikde na sociálních sítích nezveřejňo-
val, ale byl jsem rád, že vyhrál člověk, kterého jsem volil. Těším 
se, až si jeho podobiznu pověsím nad dveře. Budu na to hrdý.

Co byste vzkázal dnešní mladé generaci do základních 
škol? K čemu by žáci měli být podle vás vedeni? Jaké vzory 
v naší společnosti by jim měly jít příkladem?

Hmmm... To je těžká otázka. Co bych vzkázal konkrétně vám? 
Asi bych vzkázal, abyste si vážili svých učitelů, protože díky nim 
budete tím, kým jednou chcete být. Nikdo jiný kromě vašich ro-
dičů vás to nenaučí. Takže si jich važte a respektujte je. Dále 
je nutné, abyste respektovali všechny své kamarády a ostatní 
žáky. Určitě se učte jazyky. Bez jejich znalostí se v dnešní době 
neobejdete.

Když se nad tím zamýšlím, žáci by měli být vedeni k samostat-
nosti, odpovědnosti za svá rozhodnutí. Abyste si stáli za tím, co 
děláte a co si myslíte. Abyste dokázali posoudit pravdivost před-
ložených informací, poradili si s výběrem informací. A hlavně 
dělejte to, co vás baví. Každý z nás má něco. Pokud má člověk 
možnost dělat, co ho baví, a ještě je v tom dobrý, může pro-
žít krásný a spokojený život. Příkladem by měli být ti „nejvyšší“. 
Například naši politici, prezident, ti, co jsou v Poslanecké sně-
movně. Ne vždy se to daří, ale věřím, že jsme nyní na počátku 
nové éry, kdy si těchto lidí budeme moci znovu vážit. Pro mě byla 
vzorem paní učitelka v 1. třídě a mnozí další učitelé. Každý má 
možnost si svůj vzor zvolit a přemýšlet o hodnotách a celkově 
o tom, z jakého důvodu toho dotyčného za vzor považuje.

Jaké jsou vaše koníčky? Patří mezi ně i četba? Pokud 
ano, jakou literaturu upřednostňujete?

Odjakživa jsem sportovec. Ale čím jsem starší, tím sportuju 
míň. Hlavně z časových důvodů. A s četbou jste se trefi li. Snažím 
se číst každý den. Oslovily mě severské detektivky a rozhovory 
se zajímavými osobnostmi převážně z Česka. Poslouchám taky 
audioknihy a poslední dobou můj zájem směřuje k populární fi -
lozofi i.

Četl jste někdy náš časopis Havlíček? Co na něj říkáte?
Znám, a dokonce jsem pomáhal s grafi ckou úpravou jednoho 

dílu. Časopis je moc povedený, odvádíte skvělou práci. Děkuju 
za toto číslo, které jste mi přinesli. Určitě si přečtu další číslo, 
ve kterém otisknete tento rozhovor.
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V polovině února se ve Střední škole řemesel a služeb Mo-
ravské Budějovice konala krajská soutěž ve svařování, které 
se zúčastnily dvě desítky soutěžících z třinácti škol. Skládala 
se ze tří částí (písemný test z BOZP a technologie, svařovací 
trenažér a vlastní praktické svařování metodou 135). Pořádající 
moravskobudějovickou školu reprezentovali dva žáci třetího roč-

Na konci ledna se 46 dětí z osmých a devátých tříd zúčastni-
lo již tradičního lyžařského zájezdu do Krkonoš. Přesným mís-
tem pobytu byl penzion Kozel ve Vrchlabí nedaleko lyžařského 
areálu Herlíkovice – Bubákov. Velmi pěkné dvou a třílůžkové 

níku: Radek Pisařovic z maturitního oboru „Mechanik-seřizovač“ 
a Radek Venhoda, učeň oboru „Opravář zemědělských strojů“. 
Vzhledem k zachování férových podmínek se sice oba soutěže 
zúčastnili, ale nebyli zahrnuti do celkového umístění ani do sou-
těže o věcné ceny. V napínavém klání s velmi schopnými sou-
peři si ovšem vedli velmi dobře – podařilo se jim získat nejlepší 
bodové hodnocení.

Odvážní soutěžící samozřejmě nepřijeli do Moravských Bu-
dějovic sami, ale s pedagogickým doprovodem. Pro zástupce 
škol pořadatelé připravili program, jehož součástí byla prohlíd-
ka budov odborného výcviku, návštěva partnerské fi rmy BAST 
a nechybělo ani přátelské pohoštění.

A jak soutěž svářečů dopadla? První tři místa obsadili Jakub 
Jílek (SOŠ Nové Město na Mor.), Lukáš Havlín (Gymnázium, 
SOŠ a VOŠ Ledeč nad Sáz.) a Adam Brukner (SOŠ Nové Město 
na Mor.). Všichni soutěžící získali hodnotné ceny, které pro tuto 
příležitost zajistili partneři SŠŘS a zřizovatel Kraj Vysočina. Mezi 
hosty nechyběl starosta Moravských Budějovic Martin Ferdan. 
Díky štědrosti sponzorských partnerů bylo opravdu oč soutěžit. 
Mezi cenami byly svářečka, svářečské kukly, magnetické klíny, 
svorkovačky, kleště a mnoho drobných praktických pomůcek. 
Uskutečnit tuto soutěž v takovém měřítku a s tak krásnými hmot-
nými cenami se škole podařilo za podpory ofi ciálních partnerů 
soutěže, fi rem z oboru svařování.

–mat–

SŠŘS uspořádala krajskou soutěž ve svařování

Lednový lyžařský výcvik na ZŠ Havlíčkova
pokoje nabízí výhled přímo na místní sjezdovky. Také dobrá 
kuchyně a příjemná obsluha nám dovoluje vracet se sem pra-
videlně.

Samotnému lyžařskému zájezdu předcházelo školení všech 
učitelů (instruktorů) pod vedením dlouholetého profesionální-
ho instruktora, dnes našeho kolegy, Daniela Částka. Součástí 
byla prezentace lyžařské abecedy i spousta praktických rad 
a zkušeností ze svahu.

Většina dětí mohla využít školní lyžařské pomůcky. V lyžár-
ně je k dispozici velká škála moderního vybavení – sjezdové 
carvingové lyže, shorties (tzv. kraťasy), snowboardy, sjezdové 
a snowboardové boty, hole i přilby. Samotný lyžařský výcvik 
probíhal pět dnů, vyvrcholením byly páteční závody ve slalo-
mu. Na svahu jsme během výuky mohli vidět obrovskou sna-
hu a pokroky všech začátečníků, ale především radost a chuť 
do lyžování všech dětí. Odpolední a večerní program byl pest-
rý. Zažili jsme například pyžamovou párty, stezku odvahy, kar-
neval, výlet do Vrchlabí, bingo a spoustu dalších osvědčených 
her, vycházky do přírody, bobování, malování portrétů, tradiční 
závěrečný večer s volbou MISS a MISTERa…

Ve vzpomínkách nám zůstalo množství krásných zážitků 
a radost z pohybu na čerstvém vzduchu.

Petra Černá
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Kutnohorská série soutěží v závodní kategorii SAMC byla 
zakončena v neděli 26. února slavnostním oceněním třech nej-
lepších klubů a deseti závodníků každé věkové kategorie. O vý-
sledném pořadí rozhodoval celkový počet bodů, který soutěžící 
získali na jednotlivých závodech dle dosaženého umístění. Naše 
svěřenkyně se ani letos neztratily a tři z nich se staly dokonce 
i absolutními vítězkami své věkové kategorie.

Kategorie 3–4 roky: Justýnka Šenkyplová – 1. místo, Sárinka 
Chvátalová – 5. místo. Kategorie 5–6 let: Noemka Dufková – 1. 
místo, Emička Roupcová – 3. místo, Lucinka Radová – 5. místo, 
Jolanka Vejvodová – 6. místo, Eliška Peterová – 10. místo. Kate-
gorie 7–8 let: Kristýnka Nesibová – 4. místo, Anička Vorbisová – 
8. místo. Kategorie 9–10 let: Gituška Ramachová – 9. místo. Ka-
tegorie 11–13 let: Viktorka Dufková – 8. místo. Kategorie 14–17 
let: Anetka Havlíčková – 2. místo. Kategorie 18 a více let: Terča 

Havlíčková – 1. místo, Terča Chrástová – 3. místo.
Na základě součtu bodů všech závodníků jednotlivých oddílů 

se vyhlašovaly a oceňovaly také tři nejúspěšnější kluby. V minu-
lé sezóně nám vítězný pohár utekl o pár bodů, letos jsme nene-
chali nic náhodě a stali jsme se absolutními vítězi v konkurenci 
32 klubů z různých koutů České republiky s náskokem o více 
než 1000 bodů!

Děkujeme všem našim děvčatům, která se závodů účastnila 
a přispěla tak k cennému zisku putovního poháru pro vítěze. Vy-
stavili jsme si ho ve Fitness MB, kde už sedmý rok s nadšením 
trénujeme.

Více informací o nás naleznete na FB a Instagramu: Profi  ae-
robic team MB.

Vendula Kopečková, trenérka

21. 5. 2023

Profi  aerobic team MB je absolutním vítězem kutnohorské série
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Opustili nás:
Václav Jakub 1935 Mor. Budějovice
Josef Dohnal 1931 Mor. Budějovice
Karel Sláma 1937 Budkov
Marie Nechvátalová 1930 Vícenice
Slávek Bodlák 1938 Lesonice
Jan Bula 1955 Lukov
Olga Petrová 1941 Mor. Budějovice
Karel Navrkal 1949 Mor. Budějovice
Karel Plaček 1953 Mor. Budějovice
Irena Tušerová 1934 Mor. Budějovice
Antonín Roupec 1931 Jakubov
Antonín Hotový 1946 Mor. Budějovice
Jaroslav Chalupa 1949 Jakubov
Vlasta Bláhová 1930 Mor. Budějovice
Jana Čermáková 1942 Mor. Budějovice
Vilém Růžička 1935 Domamil

Zdroj: Pohřební služba Rostislav Musil

Kdo znal, vzpome-
ne, kdo měl rád, 
nezapomene.
Dne 4. dubna 
uplyne 
1. smutné výročí
od úmrtí paní 
Marie Táborské 
z Moravských 
Budějovic.

S láskou vzpomíná celá rodina.

Dne 10. dubna 2023 
uplynou tři smutné 
roky, kdy zemřel 
pan 
Zdeněk Petrů 
z Krnčic.
S láskou 
a úctou vzpomíná 
celá rodina. 
Děkujeme všem,

kteří vzpomenete s námi.

Jak těžké je hledat 
slova, aby vyjádřila 
smutek náš. 
Vzpomínky vracejí 
se znova a bolest 
nezahojí ani čas.
Už nikdy dětem ne-
poradíš, vnoučata 
nepohladíš.
Odešel jsi jako vá-

nek, když zajde do polí. Jen vzpomínky 
a stopy tvé práce zůstaly.
Dne 20. dubna uplyne 5. smutné výročí, 
kdy nás opustil pan Vlastimil Kanaval.
S láskou vzpomínají manželka Věra, děti 
Markéta a Radim, vnouček Matyášek, 
maminka, sestra a ostatní příbuzní.

Kdo ho znal, 
měl ho rád. 
Uměl pomoci, 
potěšit i rozesmát.
Dne 29. 4. uplyne 
15 roků, co nás 
navždy opustil pan 
Josef Tobolka.
S láskou 
vzpomínají 

manželka a dcery s rodinami.

Vzpomínky

Je to šest let, co nás navždy opustili man-
želé Kloudovi z Moravských Budějovic.
Dne 18. 4. 2023 si připomeneme úmrtí 
paní Marie Kloudové a dne 13. 5. 2023 
úmrtí pana Ladislava Kloudy. 
Není dne, kdy bychom na ně nevzpomněli. 
Všem známým a přátelům za tichou 
vzpomínku děkuje rodina.

Dne 21. 4. 2023
oslaví paní 
Helena
Vaverková 
90. narozeniny.
Hodně štěstí, 
zdraví a spoko-
jenosti do dalších
let přejí 
děti s rodinami. 

Dne 2. 4. 2023 
oslaví své krásné 
85. narozeniny 
paní 
Jiřina Rado vá 
z Moravských 
Budějovic. 
Hodně zdraví,

 štěstí a lásky
 do dalších let

přeje syn Jiří 
s přítelkyní, vnuci Radek s rodinou, 
Jan s přítelkyní a Matěj. 
Velkou pusu posílají pravnoučci 
Natálka a Radeček.

Blahopřání
V sobotu 25. února se uskutečnil další běh 

na památku kněze Jana Buly, který byl v pa-
desátých letech komunistickým režimem po-
praven. Běhá se na tradiční trati Moravské 
Budějovice – Lukov a zpět, předškolní kate-
gorie a žáci závodí na silnici před orlovnou. 
V letošním roce přijeli běžci z Rakouska, 
Slovenska a z České republiky. Jako obvyk-
le se zde objevil také starosta Orla ČR Sta-
nislav Juránek.

Z domácích závodníků byl na trase 50 m 
1. Dvořák Vilém a Tesařová Anděla, 2. Pro-
kop Ferdinand, 3. Csandal Bert, Valentová 
Stella, Prokopová Jůlie, Urbánek Maxmi-
lián a Lojda Vavřinec, 4. Csandalová Ron-
ja, Olšňaník Štefan a Urbánková Rozálie, 
na 5. místě pak Lojda Matěj a Říhová Liana. 
Na trati 100 m byl na 5. místě Jenerál Petr 
a 7. Lojda David. Na 200 m vzdálenosti byla 
4. Prokopová Anděla a 5. Žáková Anežka. 
V lidovém běhu na 5 275 m byli na 1. mís-
tě Urbánková Radka a Lukáš Nevařil, na 4. 

místě se umístili Jičínská Lenka a Forman 
Jan, na 5. místě doběhla Kotrbová Anežka 
a na 6. Volf David. Tuto trať ještě absolvovali 
Řídká Ludmila 11., Karlík Jan 14., Tichý Jo-
sef 16. a Štecher Bedřich 18. Hlavní mara-
tonskou trasu absolvovali tři domácí běžci, 
na druhém místě ve své kategorii byla Zele-
ná Irena, třetí Jičínský Petr a čtvrtý Scherrer 
Jaroslav. Běžel se zde také republikový zá-
vod Orla v maratonu.

Přesto, že se běhalo se 
za silného větru a sněhových 
přeháněk, tak závod proběhl 
bez komplikací a maratonci 
se do Moravských Budějo-
vic rádi vrací. Za to patří dík 
pořadatelům z Orla Morav-
ské Budějovice, kteří vytváří 
rodinnou atmosféru a všem 
sponzorům za podporu: 
Městu Moravské Budějovice 
a fi rmám Ferrum s.r.o., Agro-
výkup a.s., Stavební práce 
Jan Vidourek, Pekárna Ka-
pinus, Sorin, Jaroměřická 

mlékárna a všem drobným dárcům a pod-
porovatelům. Fotografi e ze závodu najdete 
na adrese www. orelmb.cz.

Jaroslav Scherrer

Maraton Jana Buly provázely sněhové přeháňky a vítr
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A za vše, za vše 
dík, za lásku, 
jaká byla,
za život jaký byl... 
Dne 8. 4. 2023
uplynou 3 roky 
od chvíle, kdy nás
opustil pan 
František Mrvka 
z Moravských Bu-

dějovic. S bolestí v srdci a láskou stále 
vzpomínají manželka Jaroslava, dcera 
Božena s rodinou a zeť Jan s rodinou.

Dotlouklo srdce
drahé maminky.
Odešla na věčnost 
spát. Maminko zla-
tá, zůstaneš s námi 
ve věčných vzpo-
mínkách. 
Dne 9. 4. 2023 
uplynou 3 roky, kdy 
nás opustila naše 

milovaná maminka, babička, prababička 
paní Alena Teplá z Horek. S láskou 
vzpomínají synové  František s rodinou, 
Vladimír,  Roman, Radomír s rodinou. 

Vydali jste se cestou, jíž chodí každý sám, 
jen dveře vzpomínek jste nechali dokořán. 
Dík za to, čím jste nám v životě byli, 
za každý den, jenž jste pro nás žili.
Dne 9. 4. 2023 uplyne 8 let od úmrtí tatín-
ka pana Jana Jenerála z Vícenic a dne 
4. 7. 2023 tomu budou 4 roky, co nás 
opustila maminka paní Marie Jenerálová 
z Vícenic. S láskou a úctou vzpomínají 
a za všechno děkují dcery Marie, Lída, 
Jana a syn Josef s rodinami. Za tichou 
vzpomínku děkujeme. 

Jen svíci, jen 
krásnou kytici 
na hrob položíme. 
Tiše se zastavíme, 
tichounce pomod-
líme, na Tebe za-
vzpomínáme.
Dne 29. 4. 2023
uplynou 2 roky, 
co nás opustil pan 

Josef Říha z Lažínek. S úctou stále 
vzpomínají manželka, syn s rodinami 
a dcera s přítelem a rodinami. 

Žádný čas není tak 
dlouhý, aby nám 
dal zapomenout.
V našich srdcích jsi 
stále s námi. 
Dne 17. dubna
vzpomeneme osmé
smutné výročí, kdy 
nás opustila paní 
Jaroslava Bastlo-

vá z Moravských Budějovic. S láskou 
a úctou vzpomíná manžel Jaromír, 
syn Jaromír a dcera Lenka s rodinami.

Život jde dál, jak řeky proud, jen vzpo-
mínka zůstává a nelze zapomenout.
Dne 14. 4. vzpomeneme 40. výročí 
úmrtí pana Vladimíra Zyblikiewicze 
a 21. 3. uplynulo 20. roků od úmrtí 
pana Miroslava Zyblikiewicze 
Za tichou vzpomínku děkuje rodina. 

A lesy stále šumí,
které jsi měl tolik 
rád…
Dne 19. dubna 2023
uplyne 10 let od 
do by, co nás na-
vždy opustil pan 
Stanislav Doležal 
z Krnčic. 
S láskou a úctou

stále vzpomíná celá rodina.

Dne 4. 4. uplyne 5 let od chvíle, kdy nás 
navždy opustil pan Mgr. Bohuslav Svo-
boda z  Mor. Budějovic a 6. 7. 2023 uply-
nou 4 roky, co odešla jeho žena paní 
Mgr. Hana Svobodová z Mor. Budějo-
vic. S láskou stále vzpomínají dcery a syn 
s rodinami. Kdo jste je znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. Děkujeme. 

Dne 21. března 2023
uplynul 1 rok, co 
nás navždy opusti-
la paní Vlastimila 
Tuháčková z Mor. 
Budějovic.
S láskou a úctou 
stále vzpomínají 
manžel, syn 
a dcera s rodinami.

Dne 10. dubna 2023 
uplyne již 10 let 
od úmrtí pana 
Ing. Zdeňka Hoš-
ka. S úctou a lás-
kou vzpomíná man-
želka a dcery Lucie 
a Olga s rodinami.
Za tichou vzpomín-
ku děkujeme. 

Dne 18. 4 uplyne 
již 5 let od náhlého 
úmrtí pana Josefa 
Přikryla. 
S láskou vzpomína-
jí manžel ka a děti 
s rodinami.
Za tichou vzpomín-
ku děkujeme.

Dne 14. 4. tomu bude 15 let, kdy nás 
opustila naše milovaná maminka, paní 
Marie Sokolová. 26. 4. tomu bude 5 let, 
co nás opustil náš milovaný tatínek, pan 
Jan Sokol. S láskou vzpomínají syn Jan 
s rodinou, dcera Marie s rodinou, syn Jiří 
s rodinou. Věnujte jim tichou vzpomínku.

Dne 14. března
uplynuly 2 roky
od úmrtí pana 
Josefa Horáka.
S láskou vzpomíná 
celá rodina.

Smutek, který cítí-
me, když ztratíme 
milovanou osobu, 
je cenou, kterou 
platíme za to, že 
jsme ji měli ve svém 
životě.
Dne 17. dubna 2023 
vzpomeneme 
10. smutné výročí, 

kdy nás navždy opustil náš drahý manžel, 
tatínek a dědeček, pan Antonín Krejčí 
z Domamile. S láskou a bolestí v srdci 
stále vzpomínají manželka a dcery s ro-
dinami.
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Vysočina v pohybu
V týdnu od 17. do 21. dubna se již podruhé zapojíme do akce 

Vysočina v pohybu. Zajděte si do sokolovny na některou z na-
šich fi tness lekcí nebo na nohejbal, volejbal či společenský 
tanec. Pro starší ročníky nabízíme kondiční sport pro seniory. 
To vše v třetím dubnovém týdnu zcela zdarma! Přijďte si spo-
lečně s námi zasportovat a udělat tak něco pro své zdraví. Je 
jen na vás, kterou lekci si vyberete. Přehled cvičení naleznete 
na našem webu www.mbsokol.cz

Čistá Vysočina
Již tradičně se zapojíme do akce Čistá Vysočina. Přijďte 

ve čtvrtek 20. dubna v 16.00 na nádvoří sokolovny a pomozte 
nám s úklidem areálu a okolních ulic. S sebou si vezměte dobrou 
náladu a špekáčky, které si po práci společně opečeme.

Velký pampeliškový pochod
Moravskobudějovičtí turisté zvou všechny příznivce pohybu 

na čerstvém vzduchu na Velký pampeliškový pochod, který se 
uskuteční v sobotu 22. dubna. Sraz je v 8.15 na vlakovém nádra-
ží v Moravských Budějovicích, odkud pojedeme vlakem v 8.30 
do Rácovic. Dále budeme pokračovat pěšky údolím Bihanky 
a Želetavky po starých mlýnech. Dle vaší zdatnosti je možné jít 

Poděkování ochotnému řidiči os. auta 
v Mor.Budějovicích, který mi pomohl vstát, když jsem upadla 
na chodníku na nám. ČSA, dne 6. 3. 2023. 
Neváhal zastavit a jít mi pomoci.
D. Fialová

Poděkování

trasu 10 km nebo 15 km. Občerstvení bude zajištěno v Dešově. 
Návrat zpět z Dešova bude podle požadavků účastníků v závis-
losti na dohodě v cca 15.00 hod. Aktuální informace o akci na-
jdete na našem webu mbsokol.cz.

Kino Sokol opět promítá
Po zimní odmlce opět obnovujeme provoz kina. Na duben při-

pravujeme hned dvě české komedie. Začínáme ve čtvrtek 13. 
dubna fi lmem Přání k narozeninám a pokračujeme 27. dubna ko-
medií Buď chlap! U obou fi lmů se určitě skvěle pobavíte. Promí-
táme vždy od 20 hod., bar je otevřen již v 19 hod. Vstupenky lze 
telefonicky zamluvit, zakoupit v předprodeji nebo na místě. Cena 
vstupného je 120 Kč. Pro více informací sledujte naše webové 
stránky www.mbsokol.cz.

Barbora Hynčicová, TJ Sokol 

Co se děje a chystá v moravskobudějovickém Sokole
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Do Jaroměřic nejen na zámek
Neodmyslitelné panorama Jaroměřic nad Rokytnou tvoří roz-

sáhlý barokní zámek s chrámem svaté Markéty. Za svoji dnešní 
podobu vděčí rodu Questenberků. Během jejich vlády se Jaro-
měřice staly významným kulturním a společenským centrem. 
V době baroka nebyl přestavěn pouze zámek. V Jaroměřicích 
nad Rok. žil také český básník Otokar Březina. Učil na místní 
škole, která nese dnes jeho jméno. V domě, ve kterém bydlel, 
najdete Muzeum Otokara Březiny.

Ukryté přírodní poklady
Říčka Rokytná pramenící na Třebíčsku začíná pod Jaromě-

řicemi nad Rokytnou přirozeně meandrovat. Nejcennější části 
jejího údolí jsou přírodním parkem, který přechází do Jihomo-
ravského kraje. Na jaře rozkvétají v části údolí sněženky, později 
vyrůstá medvědí česnek. V malebné přírodě v blízkosti Hrotovic 
narazíte na zbytky zaniklé středověké vesnice Mstěnice. Tvořila 
ji vodní tvrz se dvorem a zemědělské usedlosti. Každá z used-
lostí sestávala z obytného domu, stodoly a kolny kolem uzavře-
ného dvora.

Pokud se na Třebíčsko vydáte v červenci či srpnu, pak se mů-
žete těšit na speciální sběratelskou hru. Hrací karta je součástí 
brožury, která je k dostání v informačních centrech a na zapo-
jených místech. Při návštěvě každého z dvanácti míst získáte 
do hrací karty razítko. Jakmile bude vaše hrací karta plná, ode-
vzdáte ji na Turistickém informačním centru Bazilika v Třebíči. 
Odměnou vám bude volný vstup na komentovanou prohlídku ba-
ziliky sv. Prokopa, zapsanou mezi památky UNESCO. Kartičky 
navíc budou slosovány a tři výherci obdrží poukaz na program 
do Mozkoherny, jediné posilovny pro mozek v České republice.

 www.destinace-trebicsko.cz

Přijměte pozvání do muzeí, expozic, zámků a malebné přírody 
na jihozápadní Moravě. Poznejte dvanáct mimořádných turistic-
kých cílů, které čekají na vaši návštěvu.

Do muzea nejen za poučením
Turistická oblast Třebíčsko zve k návštěvě několika muzeí, 

která jsou svými sbírkami unikátní v rámci celého Česka nebo 
seznamují s událostmi a lidmi, ovlivňujícími naši historii. Hasič-
skou techniku, výzbroj a výstroj hasičů si můžete prohlédnout 
v Hasičském muzeu v Heralticích. Můžete zde obdivovat tři ex-
ponáty, které jinde v republice nenajdete. Nejstarší zoologický 
depozitář na Moravě ukrývá zámek v Budišově. Lákadlem je 
také nově opravená barokní kaple, zámecké pokoje a zámecký 
park s barokními sochami. Vše, co si spojíte s vesnickou kape-
lou, vystavuje Muzeum lidových kapel v Lesonicích. Mezi expo-
náty uvidíte hudební nástroje, notové zápisy, dobové plakáty, fo-
tografi e a předměty vztahující se k lesonické dechovce Kosmáci. 
Sbírku exponátů s řeznickou tématikou shromáždili majitelé Řez-
nického muzea Jana Pavlíčka v Náměšti nad Oslavou. Kromě 
drobných řeznických nástrojů objevíte v muzeu také velké stroje 
na transmisní a elektrický pohon.

Tvorba tajné bratrské tiskárny v Kralicích nad Oslavou měla 
klíčový význam pro uchování našeho jazyka. Její nejslavnější 
dílo – šestidílnou Bibli kralickou a další knihy s náboženskou 
nebo didaktickou tématikou vystavuje Památník Bible kralické. 
Historii československých letců ve službách Královského letec-

tva ve Velké Británii v době 2. světové války přibližuje jedna z ex-
pozic na zámku v Polici u Jemnice. Kromě Muzea RAF můžete 
navštívit expozici historických motocyklů značek ČZ a JAWA, zá-
mecké interiéry nebo Muzeum československého zpěváka Wal-
demara Matušky, jediné v České republice i na světě. Smutnou 
historii 50. let 20. století připomínají dvě stálé expozice v bývalé 
faře v Lukově. Návštěvník se v Pamětní síni seznámí s osobou 
pátera Jana Buly, kněze odsouzeného v babických procesech. 
Muzeum Hrotovicka prezentuje regionální dějiny, místní rodáky 
a průmysl.

Židovské památky na Třebíčsku
Unikátní židovskou čtvrť, zapsanou na Seznam světového kul-

turního a přírodního dědictví UNESCO, zná bezpochyby každý, 
kdo někdy navštívil Třebíč. Na Třebíčsku se dochovala řada dal-
ších památek, upomínající na židovské obyvatelstvo. Nejjižnější 
obec Vysočiny – Police ukrývá nejen zámek, ale také mimořád-
nou židovskou čtvrť a zejména barokní venkovskou synagogu. 
Pod židovskou čtvrtí se rozprostírá židovský hřbitov s přibližně 
třemi sty náhrobky. Nejcennější je náhrobek Mošeho Cviho 
Hirschkorna, na kterém je vyobrazen prorok Mojžíš držící des-
ky biblického desatera. Připomínkou existence židovské čtvrti 
v Jemnici je dnes už jen název ulice U Templu. Zachovaný zůstal 
pouze židovský hřbitov, jeden z nejstarších na Moravě. Židovský 
hřbitov najdete i v Moravských Budějovicích. Současný hřbitov 
pochází z počátku 20. století, secesní synagoga ustoupila stav-
bě autobusového nádraží.

inzerce

Dvanáct pokladů Třebíčska. Znáte je?

Zámek Budišov

Muzeum Hrotovicka
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SUDOKU
o ceny

V případě nedoručení zpravodaje v Moravských Budějovicích si ho můžete vyzvednout v Turistickém 
informačním centru, Purcnerova ul. 62, nebo volejte na tel.: 603 207 511.

Vylosovaný výherce získává vstupenku na kon-
cert Petr Novák Forever, konaný dne 16. dubna 
2023 v MKS Beseda.
Správně vyplněné SUDOKU (stačí opsat výsled-
né číslo ve zvýrazněném řádku) se svým kontak-
tem doručte  do Turistického informačního cen-
tra v Mor. Budějovicích, Purcnerova 62 (MKS 
Beseda), a to nejpozději do 12. dubna. Vítěze 
budeme informovat telefonicky.
Výherci z minulého čísla paní J. Doležalové gra-
tulujeme.
Ceny do sudoku věnovalo MKS Beseda Morav-
ské Budějovice. 

Kulturní a společenský přehled MIKROREGIONU

úterý 25. 4.       Moravské Budějovice MKS Beseda - velký sál

Výroční členská schůze Klubu důchodců
Pořádá Klub důchodců při MKS Beseda. Začátek ve 14 hodin. Občerstvení zajištěno. Pouze pro 

členy KD!

neděle 16. 4.      Moravské Budějovice Tyršova ul.

Čas pro setkání s Bohem i lidmi
Zveme vás na  bohoslužbu Čas pro setkání s  Bohem i  lidmi na  téma - Co se životní slepotou?  

Od 16 hodin v Domečku ČCE na Tyršově 207. Pořádá Církev bratrská sbor Třebíč.

po 17. 4. - pá 21. 4.    Moravské Budějovice sokolovna

Vysočina v pohybu
Přijďte si v dubnu zacvičit do sokolovny. Zcela zdarma si můžete zajít na fi tness lekce, nohejbal, 
volejbal, společenský tanec nebo kondiční cvičení pro seniory. Více informací na mbsokol.cz.

čtvrtek 20. 4.      Moravské Budějovice sokolovna

Čistá Vysočina
Pojďte společně s námi uklidit nádvoří sokolovny a okolní ulice. Sraz účastníků je na nádvoří 

sokolovny v 16 hodin. Více informací uvnitř zpravodaje.

sobota 22. 4.      Moravské Budějovice 

Pampeliškový pochod
Dubnový pochod moravskobudějovických turistů vás provede údolím Bihanky a Želetavky po 
starých mlýnech. Sraz účastníků je v 8.15 na vlakovém nádraží. Více informací uvnitř zpravoda-

je. Aktuální informace o konání akce na mbsokol.cz.

Počet lidí, kteří nakupují a prodávají 
na internetových portálech s bazarovým 
zbožím, se stále zvyšuje a tyto obchody 
se těší velké oblibě. Ve virtuálním světě 
je ale třeba chovat se tak, aby se na-
kupující nebo prodávající nestal snad-
nou obětí podvodníka 
a o své peníze nepřišel. 
Pozor je třeba dát si při 
nakupování na webech 
a sociálních sítích, kde 
mohou být mezi prodá-
vajícími podvodníci, kteří 
nabízenou věc ve sku-
tečnosti nevlastní a chtě-
jí se pouze obohatit. 
Zájemce pak v takových 
případech zašle na účet 
prodávajícího peníze, 
zboží ale poté neobdrží.

O skutečnosti, že ne-
musí dopadnout dobře 
nákup bazarového zbo-
ží, se přesvědčil muž, 
který si chtěl pořídit příklepové kladivo. 
Zareagoval na zveřejněný inzerát a za-
slal na účet prodávajícího téměř tři tisíce 
korun, nářadí ale nezískal a prodávající 
s ním ukončil veškerou komunikaci. Jiný 
podvedený muž chtěl získat lístky na bi-
atlon, po zaplacení dvou tisíc korun mu 
ale lístky nepřišly a prodávající se stal 
nekontaktním. Větší fi nanční ztrátu utr-
pěla žena, od které chtěl zájemce koupit 

řetízek nabízený za jeden tisíc korun. 
Za pomoci zaslaných odkazů od ní vy-
lákal údaje k platební kartě a z účtu jí 
zmizelo bezmála dvacet tisíc korun.

Pozor je třeba si dát také při nákupech 
na e-shopech. Mezi seriózními obchody 

se totiž mohou objevit i podvodné, nabí-
zející neexistující zboží. Může se jednat 
o domácí spotřebiče, nářadí nebo třeba 
věci z oblasti motorismu. Zboží je mnoh-
dy nabízeno za výhodné ceny, někdy 
i o desítky procent levnější v porovnání 
s běžnou nabídkou. Platba na e-shopu 
je ale možná v podstatě pouze předem. 
Po zaplacení se pak kupující zboží ne-
dočká a o své peníze přichází. Někdy 

se podvedený nakupující může setkat 
i s tím, že je mu doručeno zboží zcela 
odlišné od toho, které si objednal a za-
platil. Pneumatiky za výhodnou cenu si 
na e-shopu vybrala žena, která na zá-
kladě zaslané faktury zaplatila přes dva 

tisíce korun. Zboží ale 
nezískala a o své peníze 
přišla.

Jak se podvodníkům 
ve virtuálním prostředí 
bránit? Při nakupování 
na internetu buďte obe-
zřetní, na platbu předem 
přistupujte u ověřených 
prodejců, nejlépe prově-
řených zkušeností. Po-
dívejte se před nákupem 
na recenze a komentáře, 
vždy je třeba si informa-
ce ověřovat, dobře si 
vše rozmyslet, nejednat 
ukvapeně a nenechat se 
až příliš ovlivnit podezře-

le nízkou cenou. A hlavně nikdy nesdě-
lujte žádné údaje ke svému internetové-
mu bankovnictví a nikdy neposkytujte 
číslo platební karty ani žádné další úda-
je ke kartě, které by bylo možné zneužít!

–kvpčr–

Nakupovat a prodávat zboží na internetu je třeba obezřetně



koupit, 

pneumatiky?
Nakupte pneumatiky

www.ztranscz.cz

placená inzerce




